
1 \

Koissis- és külp^fikgi! előadás 
a lézertechnika kapcsolatokon
Mint közismert, a Szovjet Kultúra és Tudomány Házában 

lézertechnikai kiállítás van, amely még megtekinthető. A 
nagy sikerű kiállítás befejezéseképpen a kultúra háza és az 
egyetem együttműködése értelmében fórum lesz december 15- 
én déluitán 16 órakor a Szovjet Kultúra és Tudomány Házá
ban. A téma a katona- és külpolitika a lézertechnika kapcso
latában. Előadója Szentesi György katonapolitikai szakértő. 
Oktatók és hallgatók megjelenésére, érdeklődésére számítunk. 
A fórum színvonala az ott elhangzott kérdésektől is függ.

MSZBT egyetemi tagozat vezetősége

70 éves a  FEB
•  o

Ünnepi megemlékezés
A fizikai dolgozók gyerme

keit felvételire előkészítő bi
zottságok tízéves működése al
kalmából november 25-én és 
26-án a mozgalom aktivistái, 
társadalmi munkásai megem
lékezést tartottak. Gondi Jó
zsef, a közgazdasági FEB ve
zetője adott tájékoztatót az 
eseményről.

— A FEB tulajdonképpeni 
elődje az a hallgatói kezdemé
nyezés volt, amely 1967. körül, 
a fiziai dolgozók gyermekeinek 
egyetemi felvétele adminiszt
ratív eszközökkel való elősegí
tése megszűntével jött létre. A 
műszaki egyetemen, az ELTE-n 
és a mi egyetemünkön — 
az SG keretében — diákok ön
kéntes társadalmi munkában 
vállalták, hogy a tanulásban 
való segítségnyújtással ere
jükhöz mérten segítik e réteg 
gyermekeit hátrányos induló
pozíciójuk — a család nem 
ösztönöz továbbtanulásra stb. 
— leküzdésében.

Ezeknek a fiataloknak a 
tevékenysége azonban eset
leges volt, nem terjedt ki az 
összes felsőoktatási intézmény
re. és csak kevés középisko
lát érintett ötletszerű kiválasz
tással. Ezért nem tudta eny
híteni azt a tendenciát, hogy 
a korábbi 47 százalékról 25-30 
százalékra essen vissza az 
egyetemeken és főiskolákon 
továbbtanuló fizikai dolgozó 
szülőktől származó gyermekek 
száma. Ennek az aránynak az 
1972—73-as mélypontján a 
KISZ KB és más társadalmi 
szervezeteik kezdeményezték 
e mozgalom országossá tételét 
és az állami szervek bekapcso

lását. Az ország összes felső- 
oktatási intézményére és kö
zépiskolájára kiterjedő, a tár
sadalmi és állami szervek szer
vezési-technikai segítségét fel- 
kéréses, önkéntes alapon 
igénybe vevő mozgalom ala
kult — a FEB.

A tizedik évfordulóra szer
vezett megemlékezés első nap
ján tanácskozás zajlott, a me
gyei KISZ-bizottságok, párt-, 
szakszervezeti és tanácsi szer
vek illetékeseivel a problé
mákról, és főleg az együttmű
ködés végiggondolásáról. A 
mozgalom ugyanis eddig túl
ságosan az egyetemekre és fő
iskolákra korlátozódott. A kö
zépiskolák ugyan részt vettek 
benne, de a középiskolák mint 
állami intézmények még igen 
kevéssé. Pedig ez a munka 
csak.komplex és átfogó társa
dalmi .háttérrel” és segítséggel 
lehet eredményesebb. A me
gyék elég szép számban kép
viseltették magukat a megbe
széléseken, bizonyos eszmecse
re is kibontakozott és így si
keresnek mondható a novem
ber 25-i program.

November 25-án Szantner 
Iván, a KISZ KB titkára em
lékezett meg az elmúlt 10 év 
munkájáról, az évente több 
mint tízezer középiskolást, 
négyezer levelező, tábort szer
vező és ott tanító egyetemis
tát és főiskolást foglalkoztató, 
tanári segítség, szakmai-tech
nikai kontroll mellett működő 
FEB-ről. A megemlékezés ki
tüntetések és emlékplakettek 
ünnepélyes átadásával ért vé
get.

K. S.

Lett véka  egy mérkőzés, d e ...
Kihívtuk a tanárokat. Nem jöttek. Miért? Nem tudjuk.
És még, hogy a diákság lusta?!?! Hát NEM! Harci dísz

ben vártuk T. Tanárainkat egy barátságos asztalitenisz-mér
kőzésre. Vártuk, vártunk és vártunk . . .  Hiába.

Felmerült: nem jó az időpont. És aki ezt felhozta: egyet
len egy tanárunk — a saját nevében. És a többiek? Ismét csak 
ott vagyunk, ahol az előbb — NEM TUDJUK.

Ezek után várhatunk-e válaszra?
Bercndi Zsuzsa
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„Borzasztó!” „Bosszantó!” 

„Bozse moj!” — ilyen és eh
hez hasonló B-betűs kifeje
zések — amelyeket a nyomda- 
festék nem enged közszemlére 
bocsátani — csaphatták meg 
azon tisztességtudó ifjak és 
kevésbé ifjak fülét, akik ne
ves műintézetünk kissé szűkös 
bejárati folyosóján jártak no
vember 29-én, úgy déltájban.

Tájékozatlanabbak egyetemi 
ifjúságunk pallérozatlanságát 
emlegették, a bennfentesek 
azonban tudták: ismét a pénz
tár szűkre szabott nyitva tar
tása váltotta ki a fenti meg
nyilvánulásokat. Azon szeren
csések közé tartozom, akik az 
utolsó félórában még felve
hették az őíket megillető cse
kély vagy jelentősebb összeget, 
így aztán higgadtabb fejjel te
hetem fel a kérdést:

Vajon milyen okból hozzák 
olyan kellemetlen helyzetbe — 
tisztesség ne essék: az egyéb
ként kiváló — pénztárosinőt 
felettesei, hogy kénytelen le
gyen olyan s annál még cif
rább megjegyzéseket lenvelni, 
mint a fentiek? Hogyan le
het elvárni valakitől, hogy há
rom nap alatt kifizesse a kü

lönböző illetményeket több száz 
embernek? Másrészről: hogy 
lehet elvárni ettől a több száz 
egyetemistától, hogy ennyi idő 
alatt felvegye ezt a pénzt, rá
adásul ha figyelembe vesszük, 
hogy az egyetem falait legfel
jebb csak a Műegyetem rak
partról vagy a Kinizsiből a 
Veres Pálnéba futva, és csak 
kívülről láthatja? Miért nem 
vezeti az illetékeseket a régi 
rossz tapasztalat arra, hogy 
hosszabb ideig legyen mód az 
ösztöndíjak, húspénzek és 
egyéb illetmények felvételére?

Miért nem lehetséges karon
ként osztani a pénzt, arról 
nem beszélve —, s szerintem 
ez lenne a legpraktikusabb — 
miért nem lehet csoportonként 
felvenni a pénzt, amiért a 
csoport DJB-s vagy egy külön 
felelős állna (.az így lénye
gesen rövidebb) sorba?

A jó szándék ez esetben is 
eredményre vezetőbb lenn;, 
mint az ide vonatkozó — egyéb
ként bizonyára helyesen alkal
mazott — paragrafusok, intéz
kedések, utasítások és hatá
rozatok ismertetésé.

— Merényi Miklós —
Valóban „borzasztó” volt november 29-én a gazdasági igazgató

ságnak is az. ösztöndijfizelésnél létrejött nagy számú hallgató elége
detlensége. valamint a nyomdafestéket nem tűrő véleménye.

Magyarázatul: rekonstrukció okozta Uclyiséglilány mialt plakáto
kat raktunk ki azzal a felirattal, hogy a második fizetési napon a 
zökkenőmentes kifizetés érdekében a Itáday utcai kollégiumban oszt
juk az ösztöndíjat.Erről többen nem szereztek tudomást, mert a feliratokat „illeték
telen" személyek leszedték. (Talán azok, akik kényelmi szempontból 
nem akartak átmenni.)

így akik nem vették fel ösztöndíjukat, a kijelölt napon egyszerre 
jelentek meg a pénztárnál. Reméljük, ez volt az utolsó ilyen eset.

Decembertől két nap helyett három napon át karonként négyen 
fizetnek 10—14 óráig.Kérjük a hallgatókat, a jó kapcsolat fenntartása érdekében, lehe
tőleg ezeken a napokon vegyék fel ösztöndíjukat.Gazdasági Igazgatóság

T/' ezdhetném úgy, hogy „az 
idén a hagyományokhoz 

híven ismét megrendeztük 
egyetemünkön, illetve a re
konstrukciós munkák miatt a 
Kertészeti Egyetemen a gólya
bált”. Ehelyett azonban egy 
kicsit élőbbről kezdem, a 
meghí vóvásárlásnál.

Hétfő délután, a KISZ- 
hizoítságon az érdeklődő meg
tudhatta, hogy a gólyabálra 
minden meghívó elkelt. El
mondták, hogy 1500 darabot 
nyomtattak és ebből az első
sök, akiknek tulaj dómképpen 
ez az egész bál szól, kb. 800 
darabot foglaltak, a maradék 
709-sit pedig elkapkodták. A 
■tavaly „utcabál” jelleget el
kerülendő az idén korlátozták 
a meghívók számét és a KEK 
befogadóképessége is csak 1500 
fő. Csütörtökön némi remény
sugarait jelentett a hír, hogy 
80 darab jegy még eladó a 
KISZ-bizottságon, minek kö
vetkeztében olyan tumultus 
lett biz iroda előtt, amilyet 
fennállása óta még nem ta
pasztalt.

Ezek után 1580 boldog, bi
zakodó „meghívott” várta 1983. 
november 25. péntek fél 8-at. 
Többen felhangolva jöttek és 
a hangolást a büfében foly
tatták. A nagy többség nyoic 
óra körül az aulában várta

a nyitótáncot. A „Kék Duna 
keringő” hangjára bevonuló 
„góiyapárok” szép táncukkal 
megnyitották a bált. Ezután 
kezdődtek a programok, mely
ből ki-ki tetszése szerint vá
laszthatott. Akik az aulában 
maradtak, a Delfin együttes 
koncertjét hallgathatták. Az 
egyik előadóban, név szerónt 
a II-esben filmeket vetítettek. 
Aki még nem látta volna, itt 
megnézhette „Picasso kaland
jait”, s bár nem premier előtti 
bemutató volt, egy gombostűt 
nem lehetett leejteni a terem
ben, bizonyítva ezzel, hogy a 
rendezek jói választották meg 
a filmeket. A Vígjáték után a 
„Tű a szénakazalban” című 
angol kómíilm pergett a vász
non. Visszatérve az aulába, a 
koncert után Bomcz Géza hu
morista szórakoztatta a nagy
érdeműt. Fanyar humorát 
hosszan elhallgattuk volna, de 
ezen az estén sietős volt a 
dolga, és csak fél órára fu
tatta a poénjaiból, ő t Lehr 
Ferenc követte, aki Bonchoz 
hasonló stílust produkált, 
csak zenével. Az egész műsor 
ideje alatt a klubban non
stop disco volt. Erről talán 
annyit, bár ez nem a rende
zők hibája, hogy a hely na
gyon kevés volt. Az emberek

(Folytatás a 6. oldalon) Nyitótánc a gólyabálon (Fotó: Tárnok Zoltán)
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VILÁG PROLETÁRJAI. EGYESÜLJETEK!

! i  fasz veled kihelyezett tagozat? ★  Mikrofilmes technikát a 
könyvtárnak! *  Lesz-e vizsga, ha rács tankönyv?

EGYETEMI TANÁCSÜLÉS
volt november 28-án ezúttal 
az új könyvtárban. A tanács
ülést megelőzően a könyvtár 
vezetősége rövid körsétára 
invitálta a megjelenteket. Aki 
még nem látta ilyen részletes
séggel könyvtárunkat, most 
volt alkalma erre és a látoga
tás befejeztével méltán álla
píthatta meg, hogy új létesít
ményünk által gazdagabbak 
lettünk, amelyre büszkék is 
lehetünk. A második emeleti 
Erdei Ferenc olvasó tárgyaló
teremmé alakított .asztalai, 
mellett kezdődött el a tanács
kozás.

Az első napirendi pont a ki
helyezett tagozatok működésé
vel, az ott folyó oktatás haté
konyságával foglalkozott. 
Egyetemünk a Művelődési Mi
nisztérium határozata értelmé
ben 1984/65-03 tanévtől kezdő
dően létrehozta kihelyezett ta
gozatait Miskolcon, Szegeden, 
Győrött, majd később Pécsett, 
Debrecenben és Egerben.

„A KIHELYEZETT OKTA
TÁSNAK lényeges szerepe 
volt a levelező hallgatók kép

zésében, jelentősen elősegítet
te a vidék közgazdász szak
emberek ,ellátásának javítását. 
Az egyetemen a múlt évben 
bevezetett intenzív képzés 
mellett, úgy tűnik, hogy ez a 
jelentősége csökkenni fog. 
(...). Az esti-levelező képzés 
funkciója különösen az utóbbi 
években megváltozott. Míg 
korábban az első diploma 
megszerzéséért tanuló érettsé
gizettek képzése folyt a tago
zaton, jelenleg és várhatóan a 
jövőben is elsősorban az új 
diploma megszerzése céljából 
jelentkezők képzését kell az 
esti-levelező tagozaton ellátni. 
( ...)  A kihelyezett oktatás 
személyi és tárgyi feltételei 
nehezen biztosíthatók. Az ok
tatási feladatok jelentős terhet 
rónak az egyetem tanszékeire. 
(...)  A jelenlegi alacsony óra
díjak mellett egyre nehezebb 
az oktatók biztosítása, tehát az 
óradíjak emelése is kívánatos 
lenne, ami a költségeket to
vább növelné. (...)  Ügy tűnik, 
hogy a csak érettségivel ren
delkezők körében csökken az 
igény a munka melletti kép
zés iránt. Mindezek alapján

megfontolandó a kihelyezett 
oktatás további fenntartása. 
Javaslatunk, hogy a levelező
képzést teljes egészében az in
tenzív képzéssel, ennek to
vábbfejlesztésével oldjuk meg 
. . . ” — így összegezte az írá
sos anyag a tapasztalatokat, 
amelyeket Szuhay Miklós ál
talános rektorhelyettes terjesz
tett a tanács ■ elé.

A napirend tárgyalására 
megjelentek a kihelyezett ta-. 
gozatok vezető képviselői, akik 
ugyancsak megerősítették az 
oktatás anyagi fedezetével 
kapcsolatos gondokat, mind
emellett mégis' hangsúlyozták 
a vidéki tagozatok működésé
nek fontosságát. Debrecen 
környékének közgazdász szak- 
emberhiányát- ecsetelte hozzá
szólásában a vidéki tagozat 
képviselője. Szuhay Miklós 
rektórheiyettes összefoglalójá
ban hangsúlyozta; nem azért 
tűzte napirendre, a tanács a 
témát, hogy a kihelyezett ta
gozatokat megszüntessük. El
sősorban a minisztérium fi
gyelmét akartuk felhívni ar
ra a problémára, hogy pél
dául szinte nincs különbség a

Szilveszterre
Gondoltál már arra, 
hogy mit csinálsz 
szilveszterkor?
Ha még nincs konkrét

programod,
van egy kitűnő ajánlatom! 
Gyere szilveszterezni a

RÁDAY KLUBBA!

Gazdag program, jó
szórakozás!

Jegyek válthatók december 
6—23-ig

az egyetem épületében és a 
Ráday Kollégiumban.

FIGYELD
PLAKÁTJAINKAT!

Bővebb felvilágosítás:
IX. kér. Ráday u. 43—45. 
Stúdiólel-efon: 384-706/23.
Ha akarsz egy jó bulit,
Keresd föl a Rádayt.

ez oktatási reform
Az egyetemi KISZ-bizottság 

csaknem két esztendeje alapí
tott nívódíját kilencedik alka
lommal a KISZ oktatási re
form munkabizottságának ítél
te oda.

A nívódíjat, mint ismeretes, 
a korábbiakban a Kul-túra vi
déki színházlátogató akció 
(82. február), az újjászületett 
közgazdasági egyetemi napok 
(82 március), a Közgáz Klub 
Művészeti hét című akciója 
(82 április), az első Közgáz Év
könyv és a Rajk László Szak- 
kollégium első nyári egyeteme 
(82 szeptember), a megélénkü
lő Közgáz klub és Ráday klub 
(83 április), valamint a Társa
dalom-elméleti Kollégium és 
nyári tábora (83 szeptember) 
nyerte el.

A nívódíj az oktatási reform 
munkabizottság két és fél éves 
fáradságos és eredményes te
vékenységét ismeri el. A 10-20

munkabizottságnak
fős társaság lankadatlan mun
kája eredménye az, hogy a 
közgázos diákság az egyete
men és a rétegben a felsőokta
tási reformtörekvések egyik 
legkövetkezetesebb ereje, a 
felsőoktatás-korszerűsítési fo
lyamait fontos ösztönzője lett- 
Tevékenysége nagyban hozzá
járult az idéi rendkívüli felső- 
oktatási ifjúsági parlament,
összehívásához, előkészítéséhez 
és eredményes lebonyolításá
hoz is.

A KISZ-bizottság köszönetét 
fejezi ki a nyitott munkabi
zottság eddigi vezetőinek
(81/82: F.orrai István és Balogh 
László: 82/83: Brany-iczki Imre 
és Ladányi Éva; 83/84: Tété
nyi Tamás és Horváth Gyula) 
és tevékenysége valamennyi 
állandó és alkalmi részesének 
munkájukért-!
Az egyetemi KlSZ-bizottság

pesti és a helybéli óraadók 
díjazásában. A helybeli okta
tó 90 forintot, a Pestről leuta
zó 100 forintot kap óránként. 
Ez az állapot nem tartható 
fenn, miután a vidékre való 
utazást nem lehet betudni az 
egyetemi oktató munkaköri 
kötelességébe. A helyzet kri- 
tikusságát mutatja, hogy még 
nagy óraterhelésű tanszékek
ről is kénytelenek lejárni ok
tatók a tagozatra tanítani. Saj
nos a minisztérium képviselő« 
ja nem vott részt a tanácsko
záson. így csak jegyzőkönvvből 
fog értesülni a problémáról. 
Mindemellett hangsúlyozta 
Szuhay Miklós, hogy a kihe
lyezett tagozaton történő okta
tás sokkal jobb képzési for
ma, mint a levelező képzés. 
És ennek alapián az egyetem- 
vezetés csak akkor kéri a ki
helyezett. oktatás megszünteté
sét, ha a működéshez szüksé
ges anyagi feltételek nem biz
tosítottak.

A napirend lezártával Csíz-' 
rnndia Ernő rektor megköszön
te a tagozatos képviselők 
részvételét a , tanácsülésen.

a z  ü j  k ö n y v t á r  műkő-:
désének tapasztalatai — sze-. 
mélyi és tárgyi feltételei ké
pezték a tanácskozás második 
napirendi pontját. Walleshau«. 
sen Gyula, a központi könyv-, 
tár igazgatója írásos tájékozta
tóját — melyben a megválto
zott működési feltételekről 
adott képet — szóbeli kiegé
szítéssel is megerősítette, fel
sorolva a legfontosabb égető 
problémákat.

Dobrovits Iván rektorhe
lyettes reagált a könyvtár 
igazgatójának felszólalására. 
Elmondotta, hogy mindent 
megelőzően legfontosabbnak a 
mikrofilmes technika beszer
zését. tartja. Második helyen 
a számítástechnikai felszere
lést jelölte meg. amely fejlesz
tési programnak szerves részét 
képezi a központi könyvtár 
nyilvántartási és információs 
rendszerének számítógépesíté
se. Egyetértett, az igazgatóval 
a léfszám- és bérproblémák 
szükséges megoldásában, 
‘szükséges továbbá média tár 
létesítése. Megrendellek a 
könyvtár számára kél másoló-

(Folytatás az 5. oldalon)
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35 éves néptáncegyüttesünk
A tánckar jelenlegi és volt tagjainak a részvételével ün

nepi megemlékezést tartottak az együttes fennállásának 35. 
évfordulója alkalmából. A Fővárosi Tanács dísztermében no
vember 28-án lezajlott ünnepségen a táncosok színpompás mű
sorral lepték meg a közönséget. Az évforduló alkalmából az 
egyetem vezetése részéről Kollarik Amália mondott köszöntőt:

KEDVES VENDÉGEINK!
K ö szö n tő m  v a la m e n n y in 

k e t, s m e g k ü lö n b ö z te te t t  t i s z 
te le tte l ,  s ze re te tte l , ö rö m m el 
k ö szö n tő m  a  k e d v e s  , i f jú , s 
le g ifja b b  tá n co s  és zen ész  ba 
rá ta in k a t. T is z te le tte l, m e r t  
e g y ü tte s i te v é k e n y s é g ü n k  m ö 
g ö tt  sza b a d  id e jü k , c sa lá d ju k , 
jö v e d e lm ü k  rová sá ra  tö r té n é  
ig e n  k e m é n y , d e  szép  és ta r 
ta lm a s  m u n k a  vég zésé re  v á l
la lk o z ta k , s a m it v á lla lta k , ez 
id e ig  tisz te sség g e l te l je s í te t
té k . S ze re te tte l, m e r t  a s z í
v e m h e z , é rd e k lő d é se m h e z  
o lya n  k ö ze l á lló  s z e lle m i n é p 
ra jz  évszá za d o s h a g y o m á n y a i
n a k  ő rzésé t, ápo lásá t, m agas  
s z ín v o n a lú  k ö z v e t íté s é t v a ló 
s í to t tá k  m eg . Ö rö m m el, m e r t  
a  h a za i a m a tő r  e g y ü tte se k  k ö 
z ö t t  ig én ye s  ú tk e re ső , ú ttö rő  
m u n k á ju k k a l  k iv ív tá k  n e m 
c sa k  az országon  b e lü li é r 
d e k lő d ő k  és s z a k m a i kö rö k  
e lism e ré sé t, h a n e m  szám os  
n e m z e tk ö z i fó r u m o n  is e lis 
m e r te n  m agas s z ín v o n a lo n  
k ö z v e t í te t té k  n é p ü n k  k u ltú r á 
já t. s s z e re z te k  e zze l m e g b e 
csü lé s t, ra n g o t n e m c sa k  m a 
g u k n a k , az e g y ü tte sn e k , de  
e g y e te m ü n k n e k , s g ya kra n  
h a z á n k n a k  is.

A  m a i ü n n e p i előadásra  k é 
s zü lv e , g o n d o la tb a n  v is s za te 
k in te t te m  az e lm ú lt  35 é v r e .  
A z  u to lsó  kép , a m e ly  m e g je 
le n t e lő tte m , 1948 ősze, az 
e g y e te m m e l va ló  első  ka p cso 
la to m  e m lé k e . A  M E D O SZ

k é p v is e lő je k é n t já r ta m  a 
S zerb  u tc a i é p ü le tb en , s az 
e g y ik  h e ly iség b ő l egy  szá l f u 
ru lya , ü te m e s  taps, e rő te l
je s  dobogás h a n g ja  szű rő d ö tt  
k i. K ív á n c s ia n  le s te m  be a te 
rem b e , a h o l n é h á n y , ta lá n  12- 
15 leá n y  és f iú  u g ya n csa k  
szeg én yes  ö ltö ze tb e n  ro p ta  a 
„ V á n ya i c sá rd á st”. K ö zö ttü k  
m a ra d ta m , bo ldogan  h a llg a t
ta m  a p róba  u tá n i é n e k lé sü 
k e t, é lé n k  e szm e c se ré jü k e t.  
E k k o r tá j t  a la k u lt  u g ya n is  a 
S zá z  B éla  v e z e t te  le lke s  k is  
csa p a tb ó l az e g y e te m  h a g yo 
m á n y ő rző  n é p i e g yü tte se , am i, 
ha jó l e m lé k sz e m , 1950-re a 
H u szk a  Je n ő  á lta l s z e rv e ze t t  
és v e z e te t t  z e n e k a r  m e g a la 
ku lá sá v a l le t t  te lje ssé .

T a lá lk o zá su n k  te h á t v é le t
len , de k a p c so la tu n k  m ég  
a zé r t a zó ta  is ta r t, ig en  tu d a 
tos so k  szép  é lm é n y t  n y ú j 
to t t  n e k e m , re m é le m , v a la m it  
é n  is s e g íte t te m  az e g y ü tte s 
n e k .

E g y ü tte sü n k  h a g y o m á n y ő r
ző , s a je lző  k e ttő s  é r te le m 
b en  is igaz. E g yrész t va n  
s z a k m a i je len tő ség e , a m e n y -  
n y ib e n  a z t je lz i , h o g y  tá n 
ca ik , z e n é ik  tö b b n y ire  e red e ti 
g y ű jté sű e k . V a n  e je lző n e k  
kö zö sség i ta r ta lm a  is, a m i k i 
fe je zé s r e  ju t  p l. abban , hogy  
30 é v  ó ta , d e cem b er  első  
s z o m b a tjá n  ö ss ze jö n n e k  az 
e g y ü tte s  rég i, tis z te le tb e li  és 
je le n le g i ta g ja i, i ly e n k o r  a 
M ik u lá s  é g is íe  a la tt n e m c sa k

a n é v te le n  a já n d é k o zó k  m e g 
le p e té se in e k  ö rü lh e tü n k , n e m 
csa k  az a d o tt óv tö r té n e té n e k  
táncos k a r ik a tú rá já t — a 
szép en  fe jlő d ő  g y erm ekek  
fé n y k é p e it  c so d á lju k  m eg , ha
n e m  n a g y  vá ra ko zá ssa l te 
k in tü n k  a „ k ic s ik ”-re . A z  
eg yü tte s  u tá n p ó tlá sá ra  is, a k ik  
e k k o r  s z e re p e ln e k  e lőször  
n y ilvá n o ssá g  e lő tt, k ip iru lt  
arccal, izg a lo m m a l b iz o n y ít
v a  a „ n a g yo k” e lő t t fe j lő d é 
sü k e t, a lk a lm a ssá g u k a t, e l
k ö te le ze ttsé g ü k e t, e k k o r  v á l 
n a k  ig a zá n  — a n a g ycso p o rt 
ta g ja in a k  seg ítség év e l — az 
e g y ü tte s  ta g ja ivá .

A  h a g yo m á n yő rzé s  szép  
m e g je le n íté se  az is, hogy 5 
é v e n k é n t  a m o s ta n ih o z  h a 
son ló  k ö r ü lm é n y e k  k ö zö tt  3-4 
generáció  k é s z ü l le lk e se n  a r 
ra, h o g y  d e m o n s trá ljá k , bár 
az a k tív  tá n co lá s t m á r  10-20 
éve  a b b a h a g y tá k , fiz ik a ila g  
is te t te b b e k  le t te k  u g ya n , de  
a zér t a k á r  egész e s té t b e tö ltő  
p ro g ra m o t is e l tu d n a k , ső t 
e l b írn a k  tá n co ln i, d e  e z t n e m

leh e t, k e ll  a h e ly  az u tó d o k 
n a k , a je le n le g ie k n e k , a k ik re  
n éh a  ta lá n  ]ó ta r ta lm ú  ir ig y 
séggel, d e  m in d ig  sze re te tte l, 
fé l tő n  te k in te n e k .

A z  e lm ú lt  35 é v  a la tt v o lt 
kud a rc , v o lt  „ kaná lcsörgés’’, 
de a je lle m ző  a s ike r , a m it 
1000-nél tö b b  fe llép és , szám os  
k o lle k tív  és eg y é n i k itü n te té s  
fé m je le z .

Ez a lka lo m b ó l kérem , és k í 
v á n o m , m a ra d jo n  e g y ü tte 
s ü n k  b e lá th a ta tla n  id e ig  — az 
e m lí te t t  k e ttő s  é r te le m b e n  — 
h a g yo m á n yő rző . K ív á n o m  az 
e g y ü tte s  m in d e n  je le n le g i és 
leen d ő  ta g ja in a k , e lő d e ik h e z  
h a so n ló a n  leg yen  so k  ö rö 
m ü k , é lm é n y ü k  a tá n cb a n , a 
ze n é b e n  és s z e re zze n e k  m á 
so k n a k  so k  ö rö m e t-c lm é n y t a 
táncca l, a ze n é v e l. K ívá n o m , 
v a la m e n n y iő jü k n e k , é le tü k , 
te v é k e n y sé g ü k  leg ye n  nagyon  
boftlog és e re d m én yes . K ö szö 
n ö m  e d d ig i m u n k á jú ié i t ,  s 
m ég  eg yszer  m in d e n  jó t k í 
v á n o k  — fe je z te  be K o lla r ik  
A m á lia  kö szö n tő jé t.
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— M eg vá la sz tá so d a t az I. 
é v fo ly a m  k ü ld ö tté r te k e z le té n  
v ita  e lő z te  m eg , s a s z a v a z ti  
a rá n yo d  se m  v o lt  e lsöprő  — 
je g y e z te m  m eg  az É V  fr iss e n  
v á la s z to t t K lS Z - t i tk á r á h o z ,  
K á sa  L a jo sh o z  fo rd u lv a . — Ez 
b izo n yá ra  a zza l m a g y a rá zh a 
tó , h o g y  n e m  is m e r t m in d e n 
k i. T u d n a k -e  arról, ho g y  m e g 
v á la s z to tta k ?

Kasa Lajos:
— Nem akarom azt kidom

borítani, hogy milyen szerény 
vagyok, de sokszor hoznak ez
zel zavarba. A választás után 
odajöttek hozzám azok, akik 
figyelemmel kísérik az egyete
mi élet rezdüléseit — ők tud
tak rólam. Mások már konk
rét problémákkal kerestek 
meg mirtt titkárt, hogy el
mondják bújukat-báiisóukat, 
például a pénztári blfizetésak- 
ről meg a menzáról. Jó, ha 
felkeresnek — végső soron 
ezért vagyunk — már csak 
azért is, mert minket, elsősö
ket ‘ hamar „elhajtanak”, hi
szen még alig ismerjük ki ma
gunkat. Fontos, hogy minden
ki tudja: a többi üzenőfüzet 
között ott van egy sárga, az 
évfolyamvezetőségé, amelybe 
minden ötletet, panaszt és épí
tő megjegyzést várunk! Azt 
is jó,ha tudják hogy mi az 
egész évfolyam — így a KISZ- 
en kívüliek — problémáit, ter
veit is szeretnénk felkarolni. 
Persze ehhez jelentős segítsé
get kapunk a KISZ-bizottsá@- 
tól is.
. — E g y ü tt tu d s z  d o lg o zn i az 
É V  m á s ik  n é g y  ta g já va l?

K . L.:
— Úgy érzem, igen. Mind

egyikőjüket ismertem már, kit 
a katonaságtól, kit a táborok
ból. Megválasztásunk után 
rögtön összejöttünk, arról be
széltünk: tulajdonképpen mit 
is kellene csinálni? Az ÉV 
feladatáról nem körvonalazó
dott bennem határozott irány, 
ez most a nagy gondolkozás 
időszaka. A rutinfeladatokon 
nyilván nem meditálni kell — 
ezeket csináljuk is. Sok em
berrel kéne beszélni, mert 
nem biztos, hogy a mi véle
ményünk tükrözi az évfolya
mét.

— M égis, m ily e n  te r v e ite k  
v a n n a k ?

K. L.:
— Egy karácsonyi ünnepsé

get terveztünk — ha lesz rá 
igény, megszervezzük. Jó len
ne egy valamiféle elsős klu
bot, vagy tcaházat létrehozni, 
ahová az ember egy-egy üres 
órájában beül. Itt rendelkezés
re állna egy programjavaslat 
a budapesti felsőoktatási in
tézmények rendezvényeiről. 
Sokan csak utólag értesülnek 
a jobbnál jobb programokról.

Jó lenne más egyetemen ta
nulókkal is megismerkedni, 
így is tágul az ember látóköre. 
Utóvégre azért lettünk egyete
misták, hogy értelmiségivé 
váljunk, alakítsuk a világról 
formált képünket, hogy meg
alapozzuk a világnézetünket, 
vagy akár felülbíráljuk azt. 
Szeretnénk megszervezni az 
elsős tábort úgy, hogy se a 
TEK-, se a Rajlk-, sem pedig 
a sítábort ne üsse. Segíteni 
kellene a koleszosoknak, sok 
a problémájuk, de talán még 
inkább rászorulnak az albér
letben lalkók — sajnos ón is ezt 
az életet élem, bár remélem, 
hogy jövőre sikerül bekerül
nöm valamelyik kollégiumba. 
Ha lesz rá igény, szívesen 
szerveznük csoportok közötti 
sportversenyt. A II. félévben 
vár ránk a KEN.

— E z a re n g e te g  m u n k a  
n e m  v o n  e l a ta n u lá stó l?

K. L.: Elvon, de marad 
időm mindenre. Elaprózom 
masaim, az a taktikám, hogy 
mindenfelé szétszórva magam 
megismerek minél több he
lyét, s lassan most már tudok 
szelektálni az ígérkező prog
ramok között. Igyekszem 
azért összeszedni magam, bi
zony jó lenne, ha nem kelle
ne a következő félévben új 
ÉV-titkárt választani!

— L e lk e se d é se d b e n  a lig  b e 
szé lsz  m a g a d ró l!

K. L.: 19 éves vagyok. Isko
láimat Debrecenben végez
tem, odavalósi is vagyok. A 
debreceni Kossuth Gyakorló 
Gimnáziumba jártam — s ez 
olyan kellemes emlék, hogy 
elmondhatom: iskolapárti va
gyok. A suliban egy évig egy 
baráti társaság KISZ-titkára 
voltam. Önképzőkört is szer
veztünk — nagy vitákkal. 
„Zsengéim” jelentek meg az 
Életünk című iskolai lapban. 
Vannak olyan korszakaim, 
amikor művészi eszközökkel 
próbálom magam kifejezni — 
más kérdés, hogy ez nem 
mindig sikerül. Ezért is tisz
telem mások ilyen jellegű tö
rekvéseit. Szenvedélyes film
rajongó vagyok, de csak stú
diómozikba járok. Debrecen
ben is tagja voltam a film
klubnak, s itt is járok a böl
csészek Jean Vigo klubjába. S 
bár banalitásnak tűnik — a jó 
zenét szeretem. Elsősorban a 
Tangerine Dreamet, ehhez 
mély érzelmek fűznek. Aztán 
az elektronikus zenét. A klasz- 
szikusok közül Hacsaturján 
zenéje tetszik a legjobban, 
nem is tudom, miért?

— T alán , m e r t te m p e ra 
m e n tu m o s .

K. L.: Igen, léhet. Én min
dig megmondom' a vélemé

nyemet, s nagyon nem szere
tem azt a magatartást, ha va
laki a baráti társaságában 
szidja az éppen aktuális szid- 
nivalót, de amikor már tehet
ne valamit .annak jobbításá
ra: szép csendben meglapul. 
Megelégszik azzal, hogy társai 
előtt „jó fej” marad. Most 
mondjam azt, hogy egy picit 
passzívak az emberek?!

— S zü le id  m it  s zó ln a k  a te  
a k tiv itá so d h o z?

K. L.: Apám, aki tanárem
ber, félt, hogy szétszórom ma
gam. Szerintem, ha 19 évig 
úgy nevelt, ahogy szeretett 
volna, akkor most már nem 
kell aggódnia, bízhat ben
nem. Anyám gondozónő egy 
bölcsődében, ő érdekes módon 
kevésbé félt. Nővérem meg 
ismeri a dörgést: a DOTE 
hallgatója. Sokat vagyok tá

vol otthonról, igaz, megszok
ták már a katonaság alatt is, 
hogy alig kerültem haza, ott 
ugyanis a szakaszparancsno
kom úgy húzott ki a kére
lemfüzetből, hogy a papír át
szakadt. Viszont rengeteget 
olvastam.

— M arad m o s t is időd  o l
va sn i?

K. L.: Igen,, szakítok rá. Ne
héz azonban olyan könyveket 
olvasni, amire külön rá kell 
hangolódni. József Attilát na
gyon szeretem — de most egy 
kicsit elhanyagoltam. Van egy 
füzetem, ebbe felírom azt a 
könyvet, amiről azt hallot
tam, hogy jó. Most már any- 
nyi összegyűlt, hogy egy évre 
is elég lenne. Tényleg: engem 
minden érdekel! Még sose 
gondoltam arra, hogy riportot 
csináljak, de ezek után ezt is 
ki fogom próbálni — ha akad 
riportalany...

Merényi Miklós

Névadó a

A szakszervezeti bizottság rendezésében ünnepélyes névadóra 
került sor a nyár folyamán az egyetemi dolgozók gyermekei 

részére. Fotó: Gyarmati István

Menni vagy nem menni...
Lassan megszokottá válnak a

aiorgo*ouasotí & „l ôzguzdasZ 
oiu-üuin női a űuierox, aox az 
eooutox'ol, auu valami mam'Oi. 
A zta proűi«auaiu u ŷau mive- 
sooooa.v'1 érint, mint a smraz 
szénavicsea ugye, megsom .en
ne je eisi.tium tetette, i\eve- 
z-ettnen a teli, szovjet nyetv- 
gyai.vorlatról van szó, amit 
evö.t ute tvrasznoüai-jja szervez 
az egyetem. Akaratlanul is fői-. 
votöuótt bennem a kérdés, 
miért nem lehetséges az egész 
külgazdasági szíjára kiterjedő 
nyelvgyaivorlat megszervezése, 
ahogyan ezt már más főisko
lait megtették előttünk? A 
kérdés megfogalmazásánál 
nem is jutottam tovább, hi
szen valószínűleg megdönthe
tetlen anyagi és egyéb érveket 
sorakoztatnának fel meggyőzé
semre, amikkel amúgy sincs 
módomban vitába szállni.

Engem egyelőre a kérdés 
másis. oldala foglalkoztat: a 
kiutazóik kiválasztásának, szisz
témája, ami tulajdonképpen 
nem is létezik. Egy fellebbez- 
heietiein dékáni döntés eleve 
kizárja az oroszból kettes és 
ötös nyelvi jegyet elért hall
gatókat, a maradék hármas- 
négyesek tömegéből, pedig vé
letlen mintavétellel választják 
ki a szerencséseket (nekünk 
legalábbis így tűnik). Es hogy 
a „szerencsések” mennyire ér
zik magukat annak, erről ké
sőbb-

A kettesekért nem érdemes 
„ringbe szállni”, de az ötösök 
„preferált” elbánásmódját vég
leg nem értem. Vajon miért 
így „jutalmazzák” a szorgal
mat és érdeklődést éppen egy 
olyan nyelv esetében, ami 
amúgy sem arat osztatlan si
kert? Miért kap zöld utat a 
„szorgalmas hármas” az ötös
sel szemben? Azt hiszem afe
lől senkinek sincsen kétsége, 
mit jelent az ötös nyelvi jegy 
külföldi gyakorlat nélkül. Leg
feljebb egy elfogadható szó
kincset és a nyelvtan többé- 
kevésbé alapos ismeretét, be
szédkészséget semmi esetre 
sem! így pont azokat rekesztik 
ki a gyakorlás lehetőségéből, 
akik megfelelő szókincs birto

kában a legtöbbet profitálhat
nának belőle. Az pedig külö
nösön elgondolkodtató, vajon 
mennyire üsetönőz az ilyen el
bánás a nyelv tanulására?!

Van azonban egy másik gon
dom is. Bármennyit töpreng
tem, nem tudtam rájönni, 
hogy az esélyes harmas-negye- 
sek közül milyen eivek alap
ján választották ki a boldog 
utazókat. Miért van az, hogy 
egy nyelvi csoport teljes lét
számmal képviselteti magát 
Krasznodárban (betöltve janu
árban a helyek több mint fe
lét!), míg más csoportból eset
leg senkinek sem sikerül ki
jutnia. A tartalékok magas 
száma megkérdőjelezi azt az 
ellenérvet, hogy nem volt elég 
jelentkező. Ezenkívül, tudtom
mal a teljes létszámmal utazó 
csoportnak nem minden tagja 
fogadta egyöntetű lelkesedés
sel a közös nyelvgyakorlás le
hetőségét- Nem hiszem, hogy a 
csoportszellemet a többiek ro
vására kellene erősíteni. Itt 
kínálkozik egy kérdés, a.mi
furdalja ciZ oldalamat: hol ma
rad ilyenkor a hallgatók ér
dekképviseleti szervezete, a 
KISZ?

Azonban minden kritika
csak akkor ér valamit, ha va
lamiféle javaslatot is tartal
maz. Nem tartok kizártnak 
egy esetleges temszék—diák
véleményegyeztetést, ahol meg
oldást találhatnánk a minket 
bántó kérdésekre (pl. egységes 
követelményrendszer felállítá
sa a pályázókkal szemben, 
csoportonként 1-2 ember kiu
tazásának garantálása, csopor
tok által készített rangsor 
maximális figyelembevétele a 
döntésnél stb.). Így kevésbé 
éreznénk, hogy kalapból húz
zák a neveket, vagy hogy tő
lünk teljesen függetlenül in
téződik a résztvevők sorsa. Ez 
pedig hozzásegíthetne ahhoz, 
hogy a nyelvgyakorlat valóban 
az legyen, aminek szánták: az 
orosz nyelv eredményes gya
korlása, és nem keserű szájíz 
az egyetemi évekből.

Lencsés Katalin 
Külg. III.

Jár-e a jó  buli?
Ig aza  v an  L . K .-n a k  a  n y e lv i

ré szk ép zésse l ö ssze fü g g ő  k é rd é sek e  
k e l v a ló b an  fo g la lk o z n u n k  kell, 
a m it  te rv e z e tte n  m á rc iu s b a n  k a r i  
ta n á c s i k e re tb e n  m eg  is le szü n k . 
E k k o r ö sszeg ezzü k  a  ta p a s z ta la to 
k a t és  á llá s i fo g la lu n k  a  ré s z k é p 
zésn e k  az ú j n y e lv i k ép zés  r e n d 
sze ré b e n  e lfo g la lt h e ly é rő l. F o g la l
k o z n u n k  k e ll c  k é rd é ss e l a z é r t  is, 
m e r t  h a llg a tó in k  eg y  ré szé n e k  g o n 
d o la tv ilá g á b an  a  kra& znodári egy 
h ó n a p  to rz  k é p k é n t je le n tk e z ik . A 
tö b b ség  a  ré s z k é p z é s t nagy. n y e lv i 
k é sz ség fe jle sz tő  le h e tő sé g k é n t m i
n ő s íti, d e  n e m  k ev és  a z o k n a k  a 
szám a  sem , a k ik  úg y  v é lik , a 
k ra s z n o d á r i  u ta z á s  n e k ik  „ já r ” , azt 
„ jó  b u lin a k ” ta r t já k ,  a m irő l nem  
sza b a d  k im a ra d n i.

T év es  L. K . m e g á lla p í tá s a  a  ré s z 
v é te li a rá n y o k ró l.  S a jn o s  eg y e tlen  
m a g y a r  fe lső o k ta tá s i in tézm én y  
sem  tu d ja  a  n y e lv ig é n y es  szak o n  
ta n u ló  h a llg a tó k  te lje s  k ö ré b e n  
m eg o ld a n i n y e lv i k ép zésé t. A k e 
re ts z á m o k  m in d e n ü tt  a  m ién k h ez  
h a so n ló  a rá n y ú a k .  E n n e k  d ö n tő en  
nem  an y ag i o k a i v a n n a k , nem  a  
ré szk é p z és  sz e re p é n e k  h ián y o s  e l
ism e ré sé n  m ú lik , h an em  azon , 
hogy  tö b b  h a llg a tó  fo g a d á sá ra  a 
szo v je t o k ta tá s i in té z m én y e k  n e m  
tu d n a k  v á lla lk o zn i.

A k iv á la sz tá s ró l:  a N yelv i In té 
z e t v eze tő  o k ta tó in a k  a  ré s z k é p 
zésb en  re s z t v evő  c so p o r to k a t v e 
zető  ta n á ro k n a k  és a  K ra sz n o d á r t 
j á r t  h a llg a tó k  tö b b ség é n e k  az a  
v é lem én y e , ho g y  ez a  k u rz u s  a k 
k o r  a  leg e re d m én y e seb b , h a  a  
ré sz tv e v ő k  n y e lv tu d á sa  h o m ogén , 
h a  a  n y e lv ta n t jó l tu d já k ,  d e  a 
b eszéd k ész ség ü k  m ég  v iszo n y lag  
gy en g e . Ez az t je le n ti  n ém i le e g y 
s ze rű s íté sse l, hogy  az e légséges  
tu d á ss z in tű e k e t n em  é rd em es  k i 
v in n i. Ö k itth o n  a  n y e lv i ó rá k  k e 
re té b e n  — ha  a k a r n a k  — tö b b e t 
fe jlő d h e tn e k . A je le se k e t nem  
szü k sé g es  k iu ta z ta tn i ,  n á lu k  a 
ré szk é p z és  n é lk ü l i s  b iz to s íto tt  a 
sz ig o r la t s ik e re .

T e rm ész e te sen  az o rosz  nye lv  
m e lle tt  m ás  té n y e ző k e t, így az á l
ta lá n o s  ta n u lm á n y i e re d m é n y t is 
fig y e lem b e  v esszü k , e lsőbbséget 
b iz to s ítv a  — azonos n y e lv i tu d á s 
sz in t m e lle tt  — a  jó  ta n u ló k n a k , 
a k ik  é rd e m e se b b e k  a  leh e tő ség  e l
n y e ré sé re ,  és  k é p e s e b b e k  az eg y 
h ó n a p o s  h iá n y z ás  p ó tlá s á ra  is.

Ez te h á t — és  nem  „eg y  m e g 
fe lleb b ezh e te tlen  d é k án i d ö n té s ”  — 
a  k iv á la sz tá s  elv i cs m ódsz.ertan i 
a la p ja .  Igaz v iszo n t, hogy  a m eg 
v a ló sítá s  fo ly a m a tá b an  ezen  n y e l
vi s ze m p o n to k a t nem  tu d ju k  m in 
d e n k o r k ö v e tk eze te sen  é rv é n y e s í
ten i. E ta n é v b en  pl. az első  c so 
p o rto t nem  a szo rg a lm i időben , h a 
n em  ja n u á rb a n  k e ll u ta z ta tn u n k .

Ez v e g y es  c so p o r t e lső b b sé g e t a
n e m ze tk ö z i szak  h a llg a tó i k a p ta k , 
d e  i t t  — e g y éb k é n t je le se k  is u ta z 
n a k  — az ig en  je le n tő s  p lusz  t e r 
he lé s  m ia t t  (első cs h a la sz to tt 
v izsga) a  fe n ti e lv ek e t szem  e lő tt 
ta r tv a  az  ö n k é n te s  je le n tk ez é sn e k  
n a g y  te re t  k e lle tt  a d n u n k . Ez e se t
ben  e lő fo rd u lh a to tt ,  hog y  e g y ik 
m ásik  n y e lv c so p o rt ta n á ra  tú l n a g y  
in te n z itá s s a l „ ö sz tö n z ö tt”  a  v á lla l
k o z á s ra , s így  b izo n y o s  a rá n y ta 
la n sá g  v a ló b a n  k ia la k u lt .  A rró l 
a zo n b an  n in c s  tu d o m á so m , hogy 
b á rk i a k a r a ta  e lle n é re  u ta z n a . A k ik  
je le z té k , hog y  a  ja n u á r i  k iu ta z á s t 
pl. a  v iz sg ák  m ia t t  n em  tu d já k  
v á lla ln i, a z o k a t — a  n y e lv ta n á r i  
ja v a s la t  e lle n é re  — m e n te s íte t tü k  
a  ré szk é p z ése n  va ló  ré szv é te l a ló l. 
A fe b ru á r i  c so p o r tn á l — tö b b  m in t 
40 je le n tk ez ő b ő l — a  v á zo lt sze m 
p o n to k  a la p já n  je lö ltü k  k i az u ta 
zó  húsz  fő t, te rm é sze te se n  m in d 
ezt n e m  a  K ISZ n é lk ü l, h a n em  a 
K ISZ  sza k v e ze tő in e k  e g y e té r té s é 
vel.

M ás. L. K . e le m zé sén e k  e-gyik 
„ f ia ta lo s ”  m e g fo g a lm a zá sa :
„  . . . egy  o ly an  n y e lv  e se téb en , am i 
am ú g y  sem  a ra t  o sz ta tlan  s i 
k e r t  . . .”  ta p a sz ta la ta im  nem  ig a 
zo ljá k . A sz ig o rla ti n y e lv  v á la sz t
h a tó sá g á n a k  bev eze tésév e l u g y a n 
is  az o ro sz  n y e lv e t v á la sz tó k , s z á 
m a  igen  je le n tő s  m a ra d t.  E n y e l
v e t v á la sz tó k  e re d m é n y e i, to v á b b á  
a  re n d sze re sen  sze rv eze tt n y e lv i 
v e rs e n y e k e n  ré s z t v evők  szám a , 
m u n k á ju k  sz ín v o n a la  m eg íté lé sem  
s z e r in t  m á s t je lez .

L. K. ja v a s la ta iró l .  A t a n s z é k -  
d iá k  v é le m é n y c s e re  n e m  ú j,  de  
h a szn o s  és á lta lá b a n  e re d m é n y es . 
E zé rt én m a x im á lisan  tá m o g a to m , 
ső t e se te n k é n t sze rvezem  is . E g y 
ség es  k ö v e te lm én y  van . S zü k ség es  
azo n b a n  a n n a k  m ind  k ö v e tk e ze 
te se b b  v é g re h a j tá s a .  K om olyan  v e 
szem  a z o k a t a  je lz ése k e t, am e ly ek  
a  v is sz á ss á g o k ra  h ív já k  fe l a f i
g y e lm e t. (Az  id én  is  k a p ta m  o ly a n  
in fo rm á c ió t, hogv v o lta k  o$nnor- 
to k  ah o l „ k a la p b ó l h ú z tá k  k i a 
n e v e k e t” . Az ily en  . .a já n lá s t”  nem  
v e ttem  figye lem be .) A k e re tsz á m  
c so p o r tsz in tű  leb o n tá sá v a l nem  é r 
te k  eg y et, m e rt az  nem  elv i, ha 
n e m  m e c h an ik u s .

V égül, ö rü ltem  v o ln a , h a  L. K. 
é sz rev é te le iv e l e lső ü l nem  eb b en  
a  fo rm áb a n  is m e rk e d h e tte m  v o ln a  
m eg . íg y  is kö szö n ö m  é sz rev é te le it , 
m e r t  a lk a lm a t te re m te tt  a rra - b o rv  
a té n y le g es  h e ly ze trő l és n é h á n y  
p ro b lé m á ró l szé le seb b  é rd e k  w a  
h a llg a tó i ré te g e t tá jé k o z ta th a s s a k . 
R ész le tesebben  — a m in t b e v ez e tő 
k é n t  is  je le z te m  — a  m á rc iu s i k a r i  
ta n á c s  fog fo g la lk o zn i az  ü g g y e l.

K o lla rik  A m ália  
d é k án
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Idén szeptembertől (ponto
sabban már az 1982/83-aá tan
évben, az előkészítő kurzus
sal) beindult egyetemünkön a 
szociológia szak. A szakkal 
kapcsolatos kérdésekről beszél
gettem Andorka Rudolf tan
székvezetővel és Hrúbcs Ildikó 
tanszékvezető-helyettessel.

— Mi volt a fő ok amiért a 
szakot létrehozták?

A. R.: Általában elterjedt a 
felismerés, hogy szükség van 
szociológusokra, továbbá olyan 
meggyőződés Alakult ki felső 
szinten, hegy a szociológia 
képzés kiterjesztésére legzőkal- 
masabb az IvíKKE, mivel kí
vánatos, hogy legyenek köz
gazdász alapképzéssel rendel
kező szociológusok is. Másrészt 
itt látszott biztosíthatónak 
olyan társadalomtudományi és 
főleg módszertani apparátus, 
amely szükséges egy pl. empi
rikus szociológiát művelő szá
méira, s mely megadja azt a 
kedvező háttérül szolgáló ma
tematikai, staXszti-sai előkép
zést, amely az ELTE-n nincs 
meg.

— A szakra való felvételt 
egyéves előkészítő kurzus elő
zi meg, melyre a másodévesek 
jelentkezhetnek, s amely vizs
gával zárul. Mi az előkészítő 
célja, témája?

A. E.: Talán azzal kezde
ném, hegy a szociológia okta
tás más, külföldi egyetemeken 
általában négy alaptárgyra 
támaszkodik. Az egyik egy be
vezetés az adott társadalom 
viszonyaiba, körülményeibe, a 
második a társadalmi szerke- 
zejtoll fogta,Ikea'Jk, a harmadik
iBÓdoasr-Samá; a negyedik pedig 
elmélettörténeti tárgy. Az elő
készítő kurzus nálunk a négy
tő l kettőnek a funkcióját lát
ja el. Egyrészt bevezetést nyújt 
a mai magyar társadalomba, 
méghozzá a társadalmi szer
kezet szempontjából közelítve 
meg a témát, mutatva be a 
társadalomban megfigyelhető 
folyamatokat, jelenségeket, 
problémáikat. Másrészt a má
sodik félévben indul egy mód
szertani tárgy, mely a szocio
lógiai gondolkodásba -próbál 
betekintést adni.

— Hogyan alakul a felvételi
rendszer, illetve mik a tavalyi 
tapasztalatok ezzel kapcsolat
ban? i »

A. R.: A tapasztalatokat 
hosszan és alaposan elemeztük 
a  tanszéken belül. Az én ta
pasztalataim kifejezetten jók 
voltaik, úgy láttam, hogy a fel
vettek általában jó képességű, 
szorgalmas és a szociológiai 
■képzettség megszerzéséért ál
dozatokat vállaló, a magyar 
társadalmat jól ismerő fiata
lokból kerültök ki. A felvételi 
követelmények annyiban vál-

„  Üzemben”
cs ssscisliffia szék

tozn-ak a tavalyihoz képest, 
hogy eggyel több (nem két, ha
nem három) dolgozatot szeret
nénk íratni. A tavalyi két té
ma volt, a társadalmi szerke
zettel kapcsolatos magyaror
szági nézetek, viták össgiefog- 
lalása, és egy önálló állásfog
lalás ebben a kérdésben, a má
sik dolgozat egy család társa
dalmi mobilitásának alakulá
sával foglalkozott. Ezekhez 
jönne idén még egy, mely egy 
életmód tárgyú dolgozat lesz, s 
melyben egy személynek vagy 
egy családnak a heti időmér
legét kell összeállítani és 
mezni.

here (4 óra), illetve a min
denkinek kötelező szociológia 
alaptárgy órakeretének terhére 
(2 óra) szám-óljuk el (mely óra 
látogatása alól f-slmentjüik a 
szakosokat). A hetedik félév
ben marad a szakszeminári
um, s folytatódik az elmélet
történeti tárgy és a gazdaság
szociológia. Itt nincs többlet 
óraszám, a nyolcadik félévben 
pedig 2 óra többlet lesz (ijsz- 
szesen 10 órájuk lesz kötelező
en a szakosoknak).

— Nem kevés ez az óra
szám ahhoz, hogy megfelelő 
képzettségű szociológusok ke
rüljenek ki a szakról?

dolognak nincs egy ilyen ke
rek felépítése, lévén a célja az, 
hogy az alaptárgyunkhoz ad
jon egyféle kiegészítést To
vábbá aki blokkra jár, az nem 
biztos, hogy hozzánk jár szak- 
szemináriumra, sőt majdnem 
biztos, hogy nem, az egyetemi 
szisztéma ezt nem tanácsolja), 
következésképpen a blokk 
képzése sokkal lazább, mint a 
szaké.

— Mi a helyzet a nyári gya
korlattal?

A. R.: A tanszék részéről 
törekvés van arra, hogy 
amennyiben lehetséges, a sza
kosokat valamilyen szocioló
giai munkával ka-posolatos 
helyre helyezzék el. Ezzel kap
csolatban többek között a Sta
tisztikai Hivatal, a Tervhiva
tal és a Társadalomtudományi 
Intézet és a Szociológiai Inté
zet jöhetnének szóba.

— Hogyan fog tükröződni a 
diplomában a szakon való

—■ Hányán járnak az előké
szítőre, s hányat terveznek fel
venni ezekből a szakra?

H. I.: 58 közgázos és 8 
ELTE-s jelentkezett az idén, 
ebből 20-22 közgazdászt terve
zünk felvenni, s ehhez jönnek 
még a bölcsészeit létszámon 
felül, de természetesen őket is 
ugyanolyan szigorúan meg
szűrjük mint a többieket- Az 
ELTE-s-ek oktatását azokban az 
években vállaljuk csak, amikor 
az ő egyetemükön nem indul 
nappali tagozaton szociológia
SZíl.I.

Jelenleg egyébként a szako
sok szám,a 21, ebből egy az 
ELTE hallgatója.

— Az oktatás során hogyan 
alakul az óraszám, mennyire 
jelent plusz elfoglaltságot sza- 
kccnal:' lenni?

H. I.: Másodévben, az elő
készítő ala-tt az a 2, illetve a 
második fél-évtől 2 x 2 óra min
denképpen többlet elfoglaltsá
got jelent. A továbbiakban 
azonban a blokk órakeretének 
terhére vesszük fel az órákat 
(a szakosoknak nem kell 
blokkra járniuk, azt a szak he
lyettesíti), továbbá az alterna
tiv tárgyakat is a szakról vá
lasztják a hallgatók. Plusz óra 
csak azoknál van, akiknél 
nincs alternatív tárgy, illetve 
kikötötte a tanszék, hogy mit 
kötelesek választani. Harmad
évben folytatódik a metodika 
(2 óra) és 'beindul a szocioló
gia-történet (2 óra). A hatodik 
félévben ehhez még hozzájön 
a . gazdaságszociológia (2 óra) 
és a szakszeminárium. Ez 
utóbbi nem jelent plusz órát, 
hiszen ez mindenkinek van 
(teirm-ászetesen a szakosok kö
telesek a szociológia tanszék 
által meghirdetettek közül vá
lasztani), a fennmaradó 6 órát 
pedig részben a blokk-óráik ter-

A. E.: Valóban, meglehető
sen kevés ez az , óraszám. 
Egyelőre úgy alakult ki, hogy 
a szociológia második szak az 
eleve meglevő első mellett, az
az gyakorlatilag az alapkép
zés réséibe fér bele. Ráadásul 
állandóan folyik a vita arról, 
hogy sok az óraszám. Ezek 
után ezt még megterhelni jó
val többel, mint ahogy mi 
tesszük, nem nagyon lehet. 
Egyébként az igazi szaktár
gyak az alapszakon sem tölte
nek ki sokkal több órát, mint 
nálunk.

II. I.: A valóságos képhez az
is hozzátartozik, hogy a ne
gyedévben tartandó speciál
kollégiumokat úgy fogjuk meg
hirdetni, hogy tel leaet venni 
fakultatív tárgyként bármelyi
ket, tehát végül is aki bírja, 
akár mindet felveheti. Szeret
nénk továbbá n:igyon intenzí
ven kihasználni a szakszemi
náriumokat is.

— Mi az alapvető különbség 
a blokkhoz képest?

A. E.: Jóval több az óra
szám (már csak azért is, mert 
a szakképzés gyakorlatilag a 
harmadik félévben elkezdődik, 
a blokkok pedig csak a hato
dik félévben indulnak), .ás van 
egy szisztematikus, logikus fel
építése (az előbbiekben emlí
tett rendszer szerint), továbbá 
Rpeciál-koUégiumokként fel le
het venni a legkülönbözőbb 
fajta szakszó-etológiákat (hár
mat kötelező választani, de 
10-12 tárgyat tervezünk meg
hirdetni).

II. I.: A blokknak egész más 
Is a funkciója, mint a szak
nak. Ott közgazdászoknak sze
retnénk adni olyan szocioló
giai ismeretekét, amelyek ér
dekesek lehetek a számukra, 
így uralja pl. a szervezetszo
ciológia ce egész blokkot, a

részvétel?
A. R.: A szakon végzettek

egy diplomát kapnak, két 
szakmeg jel ölessel (tehát példá
ul ez lesz a diplomán: iparés 
szociológia szakos közgaz
dász). Két államvizsga tema
tika lesz, a szociológia szako
sok mindkettőből vizsgáznak, 
plusz megvédik a diplomáju
kéit. A védés olyan bizottság 
előtt történik, melyben mind
két szaknak ott lesznek a 
szakemberei. Igyekszünk majd 
olyan témákat válasz-tani, ame
lyek felhasználjak az illetők 
szrüdrányultságát és a szocio
lógiát is.

— Mennyire biztosított a 
szakon végzettek elhelyezkedé
se a szakmában?

A. R.: Én azt remélem, hogy 
húsz szociológust évente el tu
dunk helyezni.

H. I.: Ezt az optimizmusun
kat az is indokolja, hogy álta
lában eddig is el tudtunk 
10-15 embert helyezni évente, 
akik nálunk voltaic szskszemi- 
náristák. Ezt olyan körülmé
nyek között tettük, mikor hi
vatalos szakképzés nem is folyt 
az egyetemen. Ha most a sz-ak 
bekerül a közgondolkodásba, 
akkor talán pályázatok is jön
nek majd ide. Eddig pályáza
tok csak az ELTE-re érkeztek, 
mert ott volt szak-képzés.

— Valamit hallhatnánk a 
tanszék terveiről a szakkal 
kapcsolatban?

A. R.: Szeretnénk a tanszék
kutatási programját kifejlesz
teni, elsősorban gazdaságsz-o- 
ciolótgiai irányban, és úgy 
képzelnénk el, hogy á szokás 
hallgatók, ha szerény mértek
ben is, de részt vennének 
ezekben a kutatásokban is.

— Köszönöm a beszélgetést.
Zsubcri Ervin

Mátyás király é3 udvaroncai Adolf Hitler, mint szobafestő

AS C spane m int kollégium i igazgató
Nagy sikerű kollégiumi vetélkedőre került sor november 

24-én este a Kinizsi kollégiumban. A vetélkedőn hét csapat 
indult, melyeket két-két emelet lakói alkottak. Az előzetes fel
adat az volt, hogy a részt vevő csapatoknak el kellett játsza
niuk, hogyan alakulna a kollégium élete, amennyiben A1 Ca
pone, Mátyás király, Adolf Hitler, Amanda Lear, Casanova, 
Makarenko, illetve Teréz nővér lenne a kollégium igazgatója.

A csapatok leleményességét dicsérte e feladatok, sikeres meg
oldása.

A további feladatok között szerepelt táncverseny, lisztfú- 
vás, szerelmes vers írása, a férfidivat bemutatása 200ü-ben és 
Most Mutasd Meg is. Egyik legnehezebb feladat volt, hogy mi
nél több pecsétet kellett a csapatoknak 30 perc alatt össze- 
gyűjteniük.

A csapatok elméleti felkészültségét tette próbára a Szel
lemi Totó, valamint a folyamatosan feltett villámkérdések.

A vetélkedőt nagyszerű és színvonalas játékkal az L épü
let első és második emeletének csapata nyerte. így ők képvi
selhetik a Kinizsi kollégiumot, a később megrendezésre kerülő 
kollégiumok közötti vetélkedőn.

írta cs fotózta: Eoza István

Zajlik a táncverser.y

A zsűri cs a műsorvezető

látsszunk!
A számvitel tanaa&k újfent

megindította nagy hírnévnek 
örvendő játékos vetélkedőjét a 
félévi jegyekért. Ipar szűkös 
lévós én is beszálltam a játék
ba s nem is csalódtam. Az in
dulóknak beugróként — vagy 
beugratásként — néhány paj
kos röpdolgozatot kell megír
niuk, s máris az első igazi 
próbatétellel, a zh-val találják 
szembe (hátba?) magukat.

Akinek nem elég csavaros 
az észjárása, az magára ves
sen. De a végére biztosan be
cs-avarodnak m-ég az agyteker- 
v-ányei is.

Fő a jókedv, és a kitartás!
Már azzal is igen nagy bá

torságról teszel tanúbizonysá
got, ha megpróbálkozol a há
zi feladatok megoldásával. Ez
zel azonban két legyet is üt
hetsz egy csapásra, mert egy
úttal felfedezheted a nyolc 
napból álló hetet. Gyakorla
tiasabb érzékű hallgatók a 
szúrópróba módszert alkal
mazva töredékére csökkentik 
az anyagot. A másolás jellegű 
hadműveletek is igen nagy 
előszeretetnek örvendenek.

Segíts szomszédodon és ő i3 
megsegít!

Egyesei időt és fáradtságot 
— sőt elemet — nem kímélve 
megoldják az összes példát, 
mégis sajnálkozva kell konsta
tálniuk, hogy még véletlenül 
sem találták el a helyes ered
ményt. Hiába! Már megint 
túljártak az eszükön.

Mások ábrándozva emlékez
nek vissza középiskolás éveik
re, amikor még — le merem 
írni — szerették a könyvvitelt. 
Hát igen, akkor még minden

más volt. Óra közben még le
vegőt is leneteti venni és attól 
sem kellett tartania az em
bernek, hogy álmában netán 
költségfelosztást fog végezni. 
Igaz, a példák is mások vol
tak. Előek. Elevenek. VALÓ
DIAK. Nem hátulról előre 
módszerrel kellett kiszámítani 
ami csak elölről logikus. S mi 
több, Másként fel sem merül.

Nem kellett keresztrejtvé^ 
nyékét fejteni, lóugrásban ha« 
ladni s közben néhány lórú
gást el is szenvedni. Akármi
lyen hihetetlen, de gazdasági 
eseményok számviteli rögzíté
sének mikéntjéről volt szó, 
nem pedig többismeretlenes 
egyenletrendszerek heurisz
tikus megoldásáról. Könyvelni 
kellett. S csodák csodája, még 
így is akadtak olyanok, akik 
sikeresen átplántálták agyuk
ba e rettentő nehéz tudomány 
alapjait.

Nem kétséges, hogy közös 
érdekünk a szakma minél ala
posabb elsajátítása — még 
számvitelből is. Az azonban 
kétséges, hogy erre a jelenleg 
alkalmazott logikai konstruk
ció- k elossz us ok alkalmasak-^ 
amelyek — úgy tűnik — in
kább egyén mint feladatcent« 
rikusak.

Arra mindenesetre jók, hogy 
a tárgy amúgy sem túl nagy 
vonzerejét megnyirbálják. Sőt, 
Általa maximális befektetés 
mellett minimális eredmény 
érhető el (lásd szigorlat), ami 
igazán nem lebecsülendő köz-j 
gazdasági jelenség.

Na de akiben legalább egy 
kis nyomozói hajlam lappang, 
az harcra fel! Kezdődik az első 
forduló! Ha kiesnél a selejte
zőn, ne búsulj. Erre a játékra 
biztosan sokáig emlékezni 
fogsz.

—eme—

m m uum jÁíSPM !
A „Játsszunk!” című cikk

szerzője játékra szólította fel 
az érdekelteket. Mivel úgy 
érezzük, hogy ebben a játék
ban (?) az egyik fél a számvi
teli tanszék — és a szerző sze
rint is játékos természetű — 
szívesen vállalkozunk a vá
laszlépések megtételére. Re
méljük ez a játék is a közös 
gondolkodást és az egyetaka- 
rást segíti elő.

Már most megállapíthatjuk, 
hogy játékunkban a bábukat 
vezető szerző — kedvünkre 
való hangulatú cikkében — 
cgy-két igen jól sikerült, gon- 
cojkodtató lépést tett. (uásd 
feladatok mérete, a megoldá- 
sek időigénye.) Ezekre a lépé
sedre tanszékünkön most fo
lyik az elméletileg is megala
pozott válaszlépések kidolgo
zása. Tudná kell ugyanis, hogy 
a közgazdászoktól elvárt, 
számvitel által is lefedett is
meretanyag-igény és az egye
temi órakereti korlátok nenéz 
helyzetbe hozták tanszékünket. 
A kitörésre egy-két éven be
lül előreláthatólag sor kerül, 
és reméljük, hegy ehhez támo
gatást kapunk a most folyó 
képzéskorszerűsítési munkála
toktól is.

Ami a további válaszlépése
ket illeti, már sokká] kony- 
nyebb a helyzetünk, örömmel 
tapasztaltuk, hogy a cikk író
ja szerint példáink egy része 
játékosnak tekinthető. Ez a 
megállapítás arra utal, hogy 
nem reménytelen a számvitel
oktatás helyzete, hiszen játé
kosan szerezni elmélyült tu
dást nem adatik meg minden 
területen, viszont játszva ta
nulni már-már élvezet. Szívet 
melengetőéit a szerzőnek azok 
a lépései is, amelyek a közép
iskola és az egyetem közötti 
különbség tényét rögzítik. Ügy 
véljük, aki ilyen roppant éles
látással és tiszta ésszel, ellent
mondást nem tűrő mádon fo
galmazza meg azt a tényt, 
hogy jelenleg egyetemen van 
és nem középiskolában, az 
már közel áll ahhoz, hogy a 
játékosnak tekintett példákat, 
feladatokat meg is oldja — ha 
ő is akarja — (talán már meg 
is oldotta).

Nem vitatjuk azt a nagy 
horderejű felismerést sem, mi
szerint a középiskolában az 
oktatás középpontjában a mi
ként (és nem a miért) kérdése 
állt, és ott csak könyvelni kel
lett. Ezért a szakközépiskolá
sok meg is kapták az érte járó 
képesített könyvelői szakkép
zettséget. Ügy érezzük azon
ban. hogy egy közgazdásznak 
nemcsak a folyamat egyes 
részeit kell ismerni, hanem 
látnia kell a teljes folyamatot 
egészében és nem utolsósor
ban a számvitel által vissza
tükrözött valóságot, a vállalati

gazdálkodást a maga bonyoi 
lultságúban. Példáinkhoz ké
pest a valóság sokkal bonyo
lultabb, egy-egy élő helyzet 
sokkal inkább hasonlít egy lo
gikai kontstrukció-kolosszus- 
hoz, amit sokszor csak inverz 
módon lehet kezelni. És 
ugyanakkor ott a tét mennyi
vel nagyobb. . .

Megjegyezzük, hogy ismere-i 
teink szerint az egyetem el
végzését bizonyító diploma is 
az ilyen jellegű gondolkodásra 
ős munkára ad jogosítványt. 
Ilyen módon némi ellentmon
dást vélünk felfedezni a cikk 
írójában lappangó igények és 
szükségletek kielégítési lehe
tőségében. Nevezetesen azt 
érezzük enyhén szólva ellent
mondásosnak, hogy a cikk író
ja középiskolai tudás és kép
zettségi szinttel kíván egyete
mi diplomához jutni. Ezt a kí
vánságot pedig mi is csak já
tékos gondolatnak tudjuk te
kinteni.

Végezetül a játék utolsó lé
péseként szeretnénk megje
gyezni, a sakkjátékban a sakk- 
tudás ott dől el, hogy egy 
adott helyzetben a játékos 
megfelelő lépést tesz-e. Ha 
nem, akkor hibázik, hátrányos 
helyzetbe kerül, és ennek ered
ményeként esetenként úgy 
érezheti magát, mintha való
ban a ló rúgta volna meg.

Komolyra fordítva a szót, 
tanszékünk szeretettel várja — 
és nemcsak a Közgazdász ha
sábjain — az oktató munká
jával kapcsolatos hallgatói 
észrevételeket. Fejlesztő mun
kánkban azokat az észrevéte
leket, amelyek a célkitűzés 
irányában hatnak, figyelembe 
is vesszük. Ugyanakkor azt is 
világosan kell látni, hogy ici- 
alakított követ elmérni szintün
ket meg a játékos cikkek ha
tására sem fogjuk csökkenteni. 
Oktató munkánkban azonban 
(lásd a pótórákat és a minta- 
feladatokat!) megteszünk min
dent annak érdekében, hogy 
hallgatóink számára a köve
telményszint realitás marad
jon.

Figyelembe véve a Közgaz
dász játékszabályait:

— szt —

MZí i s  BBS í 'f í ' .V

Az egyetemi KISZ-bizottság 
az utóbbi időben megélénkült 
KISZ-rendezvőnyek, kezde- 
fejezi ki a külkereskedelmi 
ményezések közül elismerését 
szakest, az agrárbál és a Kö
rösi Csorna alapszervezet 

Nagy-Britannia-vetélkedője 
szervezőinek sikeres rendez

vények létrehozásáért.
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Politikacsinálás, izgalmakkal
Nagy várakozás előzte meg 

az 1983-as rendkívüli felső- 
oktatási alágazati ifjúsági par
lamentet.

A felsőoktatásban dolgozó és 
tanuló fiatalok aktívabb, fel
készültebb rétege világosan 
látta a mai egyetemek és fő
iskolák ezernyi, rendszerükből 
adódó gondját-baját. Nagy 
örömünkre szolgált, amikor — 
mint a parlamenti határozat 
megállapítja —

„ a  M ű v elő d ési M in isz té riu m  á l
ta l  k o o rd in á l t  szé le s  k ö rű  sz a k 
m a i e lő k é sz íté s  u tá n  az M SZM P 
K B  P o li t ik a i  B iz o ttsá g a  1931-ben 
e le m ez te  a  fe ls ő o k ta tá s  h e ly z e té t, 
m e g h a tá ro z ta  a  fe jle s z té s  le g fo n 
to s a b b  e lv e it,  i rá n y a i t ,  a  m in ő ség i 
k ö v e te lm é n y e k e t á l l í tv a  e lő té rb e . A 
v a ló s  h e ly z e te t p o n to s a n  tü k rö z ő  
e le m zé s , fe la d a tm e g je lö lé s  és az 
e r r e  é p ü lő  k o m p le x  fe jle s z té s t 
e lh a tá ro z ó  m in is z te r ta n á c s i  d ö n té s  
p o z itív  v is sz h a n g ra  ta lá l t ,  je le n 
tő s  v á ra k o z á s t  v á lto tt  k i az eg y e 
te m e k e n , fő is k o lá k o n  a  fe ls ő o k ta 
tá s  e lle n tm o n d á sa it,  p ro b lé m á it  
n a p o n ta  é rz ék e lő  f ia ta lo k  k ö ré 
b e n . E z t to v á b b  fo k o z ta , h o g y  a  
m in is z té r iu m  ré s z é rő l a  k ü lö n b ö ző  
fó ru m o k o n  tá v la t i  é r te le m b e n  eg y  
k o m p le x , á tfo g ó  re fo rm k o n c e p 
ció k id o lg o z á sá ró l b e sz é lte k .”

★
Az 1981-as évet felemás hely

zet jellemezte. Az egyes intéz
ményekben az állami és párt
vezetés — ha nem is nagy han
gon —, de sok helyütt hangoz
tatta, hogy átfogó változások
ra nem az ő intézményében 
vian szükség, a PB-hatáirozsit ál
tali feltárt súlyos problémáik, 
sőt. visszásságok nem az ő in
tézményére jellemzőek, és a 
jelen’egi rendszer nyugodt, fo
lyamatos javítására, fejleszté
sére van szükség. Inkább csak 
a diákság, a KISZ aktívabb, 
felkészültebb vezetői kezdtek 
lázasabb munkába, a konkrét 
helyi viszonyok szakszerű 
elemzésébe, a konkrét, helyi 
tennivalók pontos kijelölésiébe. 
Nem volt ez gyökeresen más
képp a Közgázon sem, ahol 
azonban végül a KISZ és a 
párt oktatási munkabizottsá
ga erőteljes közreműködésé
vel megfogalmazódott az egye
tem részéről a helyi viszonyok 
k o m p le x , mindenoldalú végig
gondolásának és szükség sze
rinti átalakításának igénye. Ez
— sok konkrétummal kiegé
szítve — bekerült az 1981-es 
egyetemi ifjúsági parlament 
határozatába és az egyetem 
hároméves fejlesztési tervébe 
is. Az ifjúság számára hitet 
adott, hogy az 1981-es felsőok
tatási alágazati ifjúsági parla
menten, Pozsgay Imre akkori 
miniszter és Bihari Mihály fő
osztályvezető lelkesítő hozzá
állása nyomán —

„ o ly a n  in té z k e d é s i  te rv  s zü le te tt ,  
a m e ly  — az  i f jú sá g  o ld a lá ró l k ö 
z e lítv e  — á tfo g ja  a  fe ls ő o k ta tá s  
m a jd  v a la m e n n y i fo n to s  te rü le té t ,  
i l le tő leg  sz in te  te l je s k ö rű e n  rö g 
z íti  az eg y e tem i, fő is k o la i h a llg a 
tó k a t ,  f ia ta l  o k ta tó k a t,  d o lg o zó k a t 
é r in tő  p ro b lé m á k  m e g o ld á sá n a k  
f e la d a ta i t”

— állapítja meg az idei par
lament határozata.

Ugyanezen, az 1981-es par
lamenten fogadtuk el, hogy a 
minisztérium 1983-ban a táv
lati, komplex felsőoktatás
fejlesztési koncepció megvita
tására rendkívüli alágazati if
júsági parlamentet hív össze.

Az azóta eltelt két év ag
gasztó jeleket hozott magával. 
Sem a kormány, sem az in
tézmények szintjén nem folyt 
olyan intenzitású munka, amely 
esélyt adott volna a komplex 
fejlesztési tervek elkészülésé
re. A minisztérium az egyete
mek és főiskolák elképzelései
re, javaslataira várt, az egye
temi vezetők pedig a központi 
irányításra, felülről jövő út
mutatásokra várakoztak. Ez 
egyik oldalról sem volt telje
sen alaptalan, hiszen a mi
nisztériumban a demokratiz
mus, az autonómiák erősítése 
is célként lebegett, az intéz
mények viszont jól tudták, 
hogy az ő helyi elképzeléseik 
nemigen illeszkednek a távla
ti reformelképzelésekbe. Ki
vártak tehát. Az ellentmondá
sok és hibák láttán az aktív 
diákság egyre inkább egyedül 
maradt változtatási, javítási 
törekvéseivel, és komolyan az
zal fenyegetett a helyzet, hogy 
mindinkább elveszti általában 
a vezetésbe és általában a re
formok lehetőségébe vetett hi
tét. Nem voltak teljesen meg
nyugtató jelek, hogy a felső- 
oktatás fejlesztéséért elsősor- 
sorban felelős miniszter, mi
niszterhelyettes és párt KB- 
osztályvezető posztján egyaránt 
változás történt, és sokak szá

mára bizonytalannak tűnt. 
hogy az új tisztségviselők 
mennyire vállalják fel elő
deik koncepcióját s ígéreteit.

★
Ilyen körülmények között, a 

hosszú huzavona után, 1983 
novemberében végre összeül
hetett a rendkívüli alágazati 
ifjúsági parlament. Az ellent
mondásos jelek közt őrlődő 
ifjúsági vezetésnek ez az utol
só lehetőséget jelentette. Szá
mukra — túl a felsőoktatás- 
fejlesztés létfontosságú ügyén 
— nem kisebb volt a politikai 
tét, mint hogy a mögöttük az 
utóbbi két évben felsorako
zott, elkötelezett, reformhű 
társaság szétesik, marginális 
pozíciókba szorul, avagy az 
artikulálódó rétegérdekek men
tén összekovácsolódik és azo
nos érdekkel bíró atomizáló
dott egyedekből való közös ér
dekekért kiálló réteggé kris
tályosod ik.

Nem volt jó ómen, amikor 
ebben a szituációban Köpeczi 
Béla művelődési miniszter 
ünnepélyesen bejelentette: 
nem ért egyet azokkal, akik 
reformot követelnek. Hiszen 
erre — gazdasági és társadal
mi megalapozottság hiányá
ban — csak a távlati jövőben 
kerülhet sor. Nem volna he
lyes, nem látni a hibák mel
lett a magyar felsőoktatás 
kétségkívül meglevő eredmé
nyeit — hangsúlyozta ő is, és 
szintén felszólalt Tétényi Pál, 
az MSZMP KB osztályvezető
je is. A jelen helyzetben, ami
kor az intézmények még a 
minisztériumi javaslatban sze
replő, nem hosszú távú, nem 
reformot jelentő, de fontos és 
nagy jelentőségű fejlesztési 
javaslatok mellett sem sora
koznak fel, ez a fejlesztés
pártiak pozícióját gyengíti, és 
azokat erősíti, akik a számot
tevő változások ellen vannak.

Ebben a helyzetben a fel
sőoktatási réteg a következő 
végletek között ingadozott. Az 
első napirendi pont kapcsán: 
üdvözli-e a minisztériumi ter
vezet régóta késlekedő, de 
nem-átfogó fejlesztési javas
latait, mint az egyetlen fej
lesztési javaslatot a fejlesztés 
ellenőrzőinek táborával szem
ben? Avagy elveti, hiszen 
nemcsak hogy komplex, ha
nem önellentmondásokkal, 
szakmai hibákkal is terhes? 
A második napirendi pont 
kapcsán: elfogadja-e a minisz
térium beszámolóját az előző 
parlament határozatának na
gyon hézagos végrehajtásáról? 
Avagy nem fogadja el, ezzel 
a fejlesztés közös kidolgozása 
és kiharcolása helyett az 
egyébként jogos számonkérés
re helyezve a hangsúlyt?

Nem titok: e végletek közt 
minden létező álláspont el
hangzott a több száz küldött 
valamelyikétől. A parlament
nek a plenáris és szekcióviták 
alapján azonban el kellett fo
gadnia egy egységes állásfog
lalást a felsőoktatás fejleszté
séről; és ennek részeként egy 
elemző véleményt a parlamen
ti vita alapjául szolgáló mi
nisztériumi tervezetről; a má
sodik napirendi pont része
ként pedig állásfoglalást az 
elmúlt parlament határozatai
nak teljesítéséről és egy új 
parlamenti intézkedési tervet. 
Ki kellett alakítani a megva
lósulás lehetséges garanciáit is. 
Mindezt úgy, hogy a nehéz 
körülmények és visszahúzó 
erők közt a fejlesztésért még
iscsak harcoló minisztériumi 
munkatársakat és a joggal 
eredményt váró réteget se 
hozzuk lehetetlen helyzetbe!

A kompromisszumok meg
kötése rendkívül küzdelmes 
munka volt. Annál is inkább, 
mert a valódi politikacsinálás
ban, a valóban felelős demok
ratizmusban nemigen lehet 
gyakorlatunk!

Végül a parlament állásfog
lalása a felsőoktatás fejleszté
séről a következőket szögezi le:

„A z e lő te r je s z te tt  ja v a s la t  n em  
tu d o t t  m eg fe le ln i az  i f jú sá g  e lő 
ze tes  e lv á rá s a in a k , m e r t  az n em  a 
fe ls ő o k ta tá s  re fo rm p ro g ra m ja . A 
p a r la m e n t  v é le m én y e  s z e r in t a 
ja v a s la t  te l je s  m e g v a ló su lá s a  e se 
té n  sem  e re d m é n y ez n é  a  fe lső o k 
ta tá s  g y ö k e re s  k o rs z e rű s íté s é t  — 
n o h a  az  c é lk é n t e z t fo g a lm azza  
m eg  —, e h h ez  u g y a n is  a  fe ls ő o k 
ta tá s  re fo r m ja  szü k sé g es , a m e ly  
c sa k  szé les  k ö rű  tá r s a d a lm i r e 
fo rm fo ly a m a to k  ré sze  le h e t. A ja 
v a s la tb a n  fo g la lt c é lo k , i rá n y o k  
d ö n tő  tö b b ség év e l az if jú sá g i 
p a r la m e n t e g y e t é r t . . .  ü d v ö zö l
jü k ,  h o g y  k o n k ré t  fe jle sz té s i e l
k é p z e lé s e k k é n t b e k e rü lte k  a  m i

n is z té r iu m  ja v a s la tá b a , b á r  v é 
le m é n y ü n k  s z e r in t  e ze k e t m á r  k o 
rá b b a n  m e g  k e lle tt  v o ln a  v a ló s í
ta n i  . . .  A ja v a s la t  sze m lé le té 
b e n , tö re k v é sé b e n  tö b b  v a ló b an  
ú j ,  n a g y  je le n tő sé g ű  e le m e t h o rd o z , 
e zek  k ö zü l le g lé n y eg e seb b e k  az 
é r te lm is ég k é p z é s  k ö v e te lm é n y e i
n e k  k ö z é p p o n tb a  á ll í tá sá t ,  az  i r á 
n y ítá s i re n d s z e r  d e m o k ra tiz á lá s á t,  
v a la m in t az  eg y e tem i a u to n ó m ia  
é s  ö n k o rm á n y z a t k iszé le s íté sé re  
v o n a tk o z ó  e lk é p z e lé se k e t t a r t 
j u k .”

(Megjegyzem, hogy pont ezek 
vannak a legellentmondáso
sabban megfogalmazva, hiszen 
ezeket éri a másik oldalról a 
legtöbb támadás!)

„N ag y o n  lé n y e g es n e k  ta r t ju k  
k ü lö n  k ie m e ln i, h o g y  a  fe ls ő o k ta 
tá s  ré s z e s ü ljö n  m á r  a  n y o lc v a n a s  
é v e k b e n  is n a g y o b b  a rá n y b a n  a 
n e m z e ti jö v e d e lem b ő l. F o n to s n a k  
ta r t j u k  a  h a llg a tó i jo g á llá s  r e n 
d e zé sé t és  az  á lla m i tá m o g a tá s o k  
re á lé r té k é n e k  fo ly a m a to s  m e g ő r
zé sé t.”

A reformterv kidolgozásá
nak elmaradását pedig a kö
vetkezők miatt nehezményezte 
a parlament:

„ A  fe ls ő o k ta tá s  g y ö k e re s  k o r 
sz e rű s íté se  c sa k  m é ly re h a tó , p e r
m a n e n s  re fo rm fo ly a m a t ré v é n  é r 
h e tő  el. E h h ez  ja v a s o l ju k  eg y  á t
fogó  re fo rm k o n c e p c ió  m ie lő b b i, 
k o rm á n y z a ti  s z in tű  k id o lg o z á sá t 
(ezt a  m u n k á t  egy  m in is z té r iu m  
e g y ed ü l n e m  k é p e s  e lvégezn i) . . .  
A  p a r la m e n t  s z e r in t  eg y  re fo rm -

k o n c ep c ió t a k k o r  is  szü k sé g es  k i
d o lgozn i, h a  m e g v a ló s ítá s á n a k  m a 
n in c se n e k  m eg  a  fe lté te le i, m e rt 
re n d s z e rb e  fo g la lh a tn á  a  fo ly a 
m a to s  k o rs z e rű s íté s i  lé p é se k e t, 
e g y ú tta l  le h e tő sé g e t te re m th e tn e  
g y o rs  d ö n té s e k re  a  fe lté te le k  m ó 
d o s u lá s a  e se tén . E re fo rm k o n c e p 
ció k id o lg o z á sa  a zo n b a n  n e m  h á t 
r á l t a th a t j a  a  k o n k ré t  fe la d a to k  
V é g re h a jtá s á t!”

E napirendi pont kapcsán a 
parlament állásfoglalása kér
te még, hogy a konkrét észre
vételek figyelembevételével 
készítsék el a minisztertaná
csi előterjesztést, azt előtte 
láthassuk még, és az ifjúsági 
parlament állásfoglalása mel
lékleteként kerüljön a kor
mány elé. A tavaszi szakági 
koncepcióviták részeként ren
dezzenek szakági ifjúsági par
lamenteket. A Minisztertanács

„ a  fe ls ő o k ta tá s  fe jle s z té s é t  v i
ta tó  ü lé s re  h ív ja  m eg  az  e g y e te 
m i, fő isk o la i i f jú sá g  k é p v ise lő jé t, 
a  fe jle sz té s  k o n k ré t  fe la d a ta in a k  
m e g h a tá ro z á s á n  tú l  d ö n tsö n  a  r e 
fo rm fo ly a m a t k o n c e p c ió já n a k  k i 
d o lg o z á sá ró l. A h a tá ro z a to t  hozza  
n y ilv á n o s s á g ra .”

Állásfoglalása mellékleteként 
— a sok száz oldalnyi észre
vételt összefoglalva — a par
lament több mint 30 oldalas 
anyagban véleményezi a mi
nisztériumi tervezetet.

A második napirendi pont 
kapcsán is kompromisszum 
született: a parlament tudo
másul veszi a beszámolót. A 
parlament szerint azonban a 
beszámoló nem nyújt elég in
formációt, több helyen vitat
ható. A múlt intézkedési terv 
megvalósításához még az irá
nyítás jelenlegi módszere sze
rint szükséges központi intéz
kedések sem születtek meg.

„A z  a  té n y , h o g y  a  h a tá r id ő k  
je le n tő s  ré sze  a  fe la d a to k  e lv ég 
zése , n é h á n y  e se tb e n  p ed ig  a 
m u n k á la to k  m e g k e zd é se  n é lk ü l 
j á r t  le , k r i t ik u s  h e ly z e tb e  hozva  
a  fe ls ő o k ta tá s  fe jle sz té se  m e lle tt 
f e ls o ra k o z ó k a t.”  Ez „ n e m c s a k  a 
m a  az  e g y e tem e k e n  és fő is k o lá 
k o n  ta n u ló  é s  do lgozó  fia ta lo k  
s z á m á ra  je le n t k o m o ly  g o n d o t, 
h a n e m  a  tá v la ti  fe jle sz té s  in d u ló  
e sé ly e i s z e m p o n tjá b ó l i s . . .  A 
m in is z té r iu m  az é r in te t t  o rszág o s  
h a tá s k ö rű  s z e rv e k k e l, m in is z té 
r iu m o k k a l  e g y ü ttm ű k ö d v e  k é sz ít
sen  ré s z le te s , a  to v á b b i m u n k á 
hoz  szü k sé g es  in fo rm á c ió k a t t a r 
ta lm a zó  tá jé k o z t a tó t . . .  az 1981- 
bon  e lfo g a d o tt in té z k ed é s i te rv  
id ő a rá n y o s  v é g re h a j tá s á ró l .”

Ilyen előzményekkel fogad
ta el a parlament és a minisz
térium az 1984-ig meghosszab
bított intézkedési tervet, mely
ben — az újak mellett — 
minden régi javaslat új, reá
lis határidőkkel került be.

Végül a garanciákról. Az 
érvényes állami rendelkezések 
alapján a további munka fo
lyamatos ellenőrzésére felső- 
oktatási alágazati ifjúsági bi
zottság alakult, melyben egyen
lő létszámban képviseltetik 
magukat az érintett tárcák és 
országos szervek képviselői, 
illetve az ifjúsági parlament 
által választott fiatal oktatók 
és diákok. A parlament állás- 
foglalásai országos nyilvános
ságra kerültek.

★
Ezen a küzdelmes, nagy tét

re menő parlamenten a Köz
gáz küldöttei aktívan és fele
lősségteljesen szerepeltek. Az 
első plenáris ülés első felszó
lalójaként Horváth Gyula is
mertette — a plénum egyetér
tésével találkozva — a Köz
gáz parlamenti állásfoglalá
sát. A további plenáris és 
szekcióüléseken valamennyi 
küldöttünk aktívan szerepelt, 
józan radikalizmussal tört a 
reális kompromisszumra. A 
felsőoktatási alágazati ifjúsági 
bizottságba választott 12 kül
dött egyike Horváth Gyula 
lett.

B. Kiss Tamás

KISZ — egyelőre új középszintű szerv nélkül
Az anyag első részében a 

megalakult új alapszgrvezeíek- 
ről szól, alapvető megállapí
tása, hogy e ze k  a d iá kcso p o r
to su lá so k  tu d a to sa n  v á la s z to t
tá k  a K IS Z -a la p s ze r v e ze ti  m ű 
k ö d é s i fo r m á t, a K IS Z  s t r u k 
tú rá já b a , s z e rv e ze t i  r e n d jé b e  
va ló  b e ille s zk e d é s t. A koncep
ciónak ez a része egyetértésre 
talált, azonban az ezek irányí
tásának technológiájára vonat
kozó elképzelést, . amely a. 
KISZ-bizottság. Irányító .tevé
kenységét valámnyeh, a funk
cionális alapszervezetek vá
lasztott képviselőiből álló kö
zépirányító szerven keresztül 
ajánlotta megoldani, nem fo
gadták el. Ebben a kérdésben 
S á n d o r  P é te r  e g y -k é t p o n to n  
tö b b e k  á lta l k is sé  p o n to s íto tt  
ja v a s la tá t e m e lté k  (egyhangú
lag) h a tá ro za ti rangra . Esze
rint: „A KISZ-bizottság hatá
rozata az új típusú alapszer
vezetek irányításáról. A KISZ- 
bizottság folytatja azt a szer
vezeti kísérletet, amelyet — 
a KISZ Központi Bizottságá
nak határozatai nyomán — az 
előző évben elkezdett a kül
döttértekezlet jóváhagyásával. 
Ennek szellemében: 1. T o 
vá b b ra  is tá m o g a tju k  és e lő 
s e g í tjü k  ú j  t íp u sú  a la p s ze rv e 
z e te k  lé tr e jö tté t .  2. A  K IS Z -  
b izo ttsá g  m o s t n e m  ho z lé tre  
k ö zé p s z in tű  K IS Z -v e z e tő sé g e t  
az ú j  t íp u sú  a la p s ze rv e ze te k  
irá n y ítá sá ra , h a n e m  e z e k e t az

a la p s ze rv e z e te k e t k ö zv e tle n ü l  
irá n y ítja . 3. A z  ú j  t íp u sú  alap- 
s z e r v e z e te k  egym .ás kö zö tt  
a la k í th a tn a k  ko o rd in á ló  b i
zo ttsá g o k a t, de e z e k  n e m  
K IS Z -v e z e tö sé g e k , a zzá  a 
K IS Z -b izo ttsá g  e n g e d é ly é v e l  
v á lh a tn a k . 4. A z  ú j  t íp u sú  
a la p s ze rv e z e te k  e lő tt n y itv a  
á ll az a leh e tő ség , h o g y  va la 
m e ly  sza k v e ze tő sé g  irá n y ítá sa  
alá c sa tla k o zza n a k  5. T o v á b b 
ra is m ű k ö d ik  az a la p s ze rv e 
z e t i  m u n k a b izo ttsá g , a m e ly n e k  

'fe la d a ta i k ö zé  ta r to z ik  a 
K IS Z -b izo ttsá g  irá n y ító  m u n 
k á já n a k  seg ítése . 6. K é r jü k  a 
p á r tb izo ttsá g o t, h o g y  a z irá 
n y ító  p á r ts z e r v e z e te t  a z  ú j  t í 
p u sú  a la p s ze rv e z e te k  e se téb en  
a z  a la p s ze rv e z e te k  v é le m é n y é 
n e k  fig y e le m b e v é te lé v e l ha 
tá ro zza  m eg ."

A  h a rm a d ik  n a p ire n d i p o n t 
az első  é v fo ly a m  K lS Z -v e z e -  
tő sé g é n e k  b e m u ta tk o zá sa  vo lt, 
majd a testület tudomásul vet
te F eren cz  G ábor tá jé k o z ta tó já t  
a z é r d e k v é d e lm i iro d a  m ű k ö 
désérő l. Ez az idei tanévben 
az irodának két stratégiai célt 
jelöl meg. Az egyik a „stabil" 
képviselet megteremtése és fo
lyamatos biztosítása, a másik 
a tanszéki képviselet problé
májának valamilyen megoldá
sa úgy, hogy (az előterjesztő 
véleménye szerint) nem sza
bad távlati célként (sem) ki
tűzni a minden tanszékre ki
terjedő képviseletet. Ami a

Ki nevet a végén

második célt illeti, a nyelvi 
intézet és a könyvtár tanszéki 
képviselete megoldott, a töb
bi tanszék ügyében csak kez
deti lépésekről lehet szó.

A  te s tü le t  e lv e te t te  S z i lv á sy  
G y ö rg y  és H o rv á th  G yu la  ja 
va sla tá t, m is z e r in t az o k ta tó k  
h a llg a tó i v é le m é n y e zé s é n e k  
m e g sze rv e z é sé v e l v á r já k  m eg  
a M ű v e lő d é s i M in is z té r iu m  
jö v ő  ta va ssza l m e g je le n ő  k e 
re ts za b á ly za tá t, a m e ly  a z  á l
la m i v e ze té s  fe la d a tá v á  te s z i  
a p ro b lé m a  m eg o ld á sá t. Véle
ményük szerint e szervezési 
feladat méreteinél fogva is

meghaladja a KISZ-bizottság 
erejét és a hallgatók sem ta
núsították az elmúlt év során 
a véleményezési lapok kitölté
sében a szükséges aktivitást. 
Horváth László érvelésére — 
miszerint itt kizárólag szerve
zési-technikai problémáról 
van szó és ő vállalja a lebo- 
nyolítást — a patthelyzet 
miatt megismételt szavazás 
második fordulójában egy sza
vazat többséggel a testület el
vállalta az e félévre vonatko
zó tanárvéleményezések elké
szítését. E munka felelőse 
Horváth László lett.

További teendőink a f elsőoki at ás-korszerűsítésben
A z  egyetemi KISZ-bizottság 

december 1-i ülésének legsú
lyosabb témája az alágazati 
ifjúsági parlament tapasztala
tainak értékelése, a további 
teendők megfogalmazása volt.

F eren cz G á b o r  élőterjesztése 
alapján, B. K is s  T a m á s és 
H o rv á th  L á sz ló  kiegészítései 
nyomán a KISZ-bizottság 
megállapította, hogy a Közgáz 
fiatalsága aktívan és kezde- 
ményezően vett részt a parla
ment előkészítésében és mun
kájában, az azt megelőző több 
éves gondolkodási és vitafo
lyamatban. Állásfoglalásai, ja
vaslatai, véleményezései szá
mottevően hatottak az egye
tem és a réteg közgondolko
dására egyaránt, éreztetik ha
tásukat az alágazati parlament 
dokumentumainak szemléletén 
is. A  K IS Z -b izo ttsá g  tá m o g a t
ja  a p a r la m e n t h a tá ro za ta it. 
K ie m e li , h o g y  az á tfo g ó  tá v la 
ti  r e fo rm k o n c e p c ió  k ia la k ítá sa  
szü k sé g e s  m é g  a k k o r  is, ha  j e 
len leg  n e m  m in d e n b e n  é r te k  
m e g  a r e fo rm  fe l té te le i , mert 
a hosszú távú elképzelés fog
lalhatja csak rendszerbe a 
rövid távú fejlesztési lépése
ket. Ugyanakkor fe l té t le n ü l  
szü k sé g e s  a je le n le g i te r v e z e t
b en  m e g fo g a lm a zo tt, n e m  á t
fo g ó  és tá v la ti, d e  rég ó ta  e se 
d é k e s  és ég e tő  fe j le s z té s i  f e l 
a d a to k  m a ra d é k ta la n  e lv é g zé 
se. Az, hogy nem született át
fogó reformkoncepció, semmi
képpen sem adhat okot a kor
szerűsítés lelassulására, ellen
kezőleg, ezek a fejlesztések 
teremthetik meg a reform 
alapjait. Az egyetemi reform, 
az oktatáskorszerűsítés ügye 
a konkrét fejlesztés létfontos
ságán túl a zé r t is  p o litik a i 
k é rd é s  k e ll h o g y  m a ra d jo n  a 
ré teg  és a z  e g y e te m i K IS Z  
szá m á ra , m e r t a ko rsze rű síté s , 
a tá rsa d a lm i-g a zd a sá g i-e g y e -  
te m i r e fo rm o k  ig é n y lő in e k  f e 
le lő sség te lje sen  a z é lére  á llva  
tu d ja  m aga  m e lle t t  fe lso ra k o z 
ta tn i a fe lső o k ta tá s i if jú sá g  
a k t ív ,  e lk ö te le ze tt , p ro g ressz ív  
erő it, csa k  íg y  tu d  p o litik a i  
fe le lő sség e t v á lla ln i a ré teg  
m o zg á sa iért. Egyaránt nagy 
erővel kell részt venni az 
egyetemi fejlesztési terv és az 
egyetemi intézkedési terv ma
radéktalan végrehajtásában és 
annak ellenőrzésében, a gaz
dasági felsőoktatási szakági 
koncepció tavaszi kidolgozásá
ban és vitáiban, valamint a 
távlati, átfogó reformkoncep
ció kidolgozásában. Az eddigi

eredményeket • elismerve a 
KISZ-bizottság az egyetemi 
diákságot és az oktatókat to
vábbi erőfeszítésekre kéri a 
felsőoktatás korszerűsítése ér
dekében.

A KISZ-bizottság a továb
biakban a fiatal oktatók 
egyetemi helyzetéről tárgyalt 
Megállapította, hogy több fia
tal oktató egyetemre kerülése, 
jobb kiválasztása, oktatói és 
szakmai-tudományos lehetősé
geinek, egzisztenciális helyze
tüknek javítása az egyetem 
színvonalas működésének, a 
korszerűsítésnek elengedhetet
len feltétele. Konkrét intézke
dések és szemléleti változások 
kellenek, hogy az ehhez szük
séges érdekeltségi viszonyokat 
meg lehessen teremteni. Szá
mos konkrét észrevétel, javas
lat elhangzott, ezen felül pe
dig a KISZ-bizottság tavasz
ra fiatal oktatói KlSZ-aktíva- 
értekezfet összehívását hatá
rozta el a problémák megol
dását segítendő. A testület tu
domásul vette G éc zy  B e a tr ix ,  
H o rv á th  G yu la  és B  K iss  T a 
m á s  beszámolóját a KISZ Bu
dapesti Universitas Bizottsága 
tevékenységéről és a benne 
általuk végzett munkáról, 
majd az április 13—15-én a 
Műegyetemen megrendezendő 
IV, egyetemi, főiskolai napok 
előzetes programjavaslatát vi
tatta meg. Ami várható: B u -  
d a p e s t-e g y e te m v á ro s  — v ita ,  
tá r sa d a lm i-g a zd a sá g i re fo rm  
M a g ya ro rszá g o n  —  b eszé lg e 
tés. a diáksport és a közműve
lődés megvitatása, TDK-mun- 
kák, alkotások kiállítása, ré- 
tegpróbaszám és sajtófeszti
vál, amatőr könnyűzenei fesz
tivál, koncert a Budapest 
Sportcsarnokban, regatta 3 
Dunán — és sok más elképze
lés.

A bizottság elfogadta a 
koordinációs fórum kollégiu
mokkal kapcsolatos állásfogla
lását és a további munkára 
K ra u ze  Is tv á n  és F ü zesi P é
te r  vezetésével munkabizott
ságot hozott létre.

Megtárgyalta a vizsgaidő- 
szak elokésziiésének tapaszta
latait, új alanizervezeteket fo
gadott el. kitüntetési javasla
tokat véleményezett, illetve 
tárgyalt. Elismerésben részesí
tette az utóbbi hetek néhány
KISZ-rendezvényét is: a kül- 
her-szakestet, az a«rárbált és 
az Analia-vetolkadőt.

A zsúfolt ülés csaknem há
rom órán át tartott.

K. S. —s

i

bér 24-i számában), majd 
S z ilv á s y  G y ö rg y n e k  a közép
szintű KISZ-vezetés kibővíté
sére tett írásos, B a k a c s i G y u 
la á lta l szó b a n  k ie g é sz íte tt  
e lő te r je s z té sé t tá rg ya lta  m eg .

A november 24-i KISZ-bi-
zottsági ülés először B. K iss  
T a m á s  javaslatára elfogadta 4  
koordinációs fórum állásfogla
lását a k ö zm ű v e lő d é s rő l (meg
jelent a Közgazdász novem-
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Lesz-e vizsga, 
ha nincs tankönyv ?

(Folytatás az 1. oldalról)
gépet, gondoskodtak az ülő- 
garnitúrák beszerzéséről és 
csupán a szállítási határidő 
csúszása miatt késik a szüksé
ges fplyóiratállványok felsze
relése. A könyvtár pormente- 
sitett szellőzése biztosított, 
amire rá lehet majd szerelni 
a klímaberendezést, egyelőre 
azonban klímaberendezés be- 
ezerzésére ' és felszerelésére 
nincs lehetőség. A rektoirhe- 
lyettes megígérte a könyvtár- 
igazgatónak, hogy személyesen 
megbeszélik a kutatófülkék 
kialakításával kapcsolatos igé
nyeket. Az új könyvtár ( állan
dó karbantartásáról egy kar
bantartó részlegnek kell gon
doskodni, minők megszerzé
sére a rektoirhelyettes a 
gazdasági igazgatóságot fog
ja telikéi mi. Megjegyezte to
vábbá, hogy noha a tár
sadalmi tulajdon védelmié
vel messzemenőkig egyetért, 
de sajnos a lopásgátlő beren
dezés beszerzésére az egye
temnek nincs lehetősége. Vé
gezetül hangsúlyozta Dobro- 
vits elvtárs, hogy a tanszékve
zetők kötelessége jelezni a 
könyvtárnak, hogy a hallgatók 
tanulmányi szempontjából mi
lyen műveket kell a szabad
polcra kitenni.

Ferencz Gábor diákképvise
lő választ kért az állami ve
zetésnek írásban is eljuttatott 
hallgatói kérdésekre. Így töb
bek közt arra, hogy megvaló
sul-e az ígért olvasószoba a 
központi épületben, és hogy 
lehetséges-e a könyvtár szom
bati nyitviaíiartásának meg
hosszabbítása, vagy a hétfő 
délelőtti nyitva tartás? Mint a 
válaszokból kiderült, a köz
ponti épületben a pg-tanszék- 
nek akkora helyiséget biztosi-, 
tottak, hogy úgy remélte az 
állami vezetés, itt kialakítható 
lesz a központi épület olvasó- 
szobája is. Sajmois nem így lett! 
A könyvtár igazgatója a nyit
va tartás meghosszabbításától 
bérezési problémák miatt el
zárkózott.

A TANANYAGELLÄTÄS
gondjának megvitatása volt az 
egyetemi tanács harmadik na
pirendi pontja. Szuhay Miklós 
rektorhelyettes elmondta, hogy 
a tankönyvek egy részét a

Közgazdasági és Jogi Könyv
kiadó adja ki. Ezek a tan
könyvek kétségtelenül drágáb
bak, mint a jegyzetek, és saj
nos hosszabb az átfutási ide
jük is, noha magasabb a szer
zői honoráriumuk. Gondot je
lent, hogy a Korunk világgaz
dasága című tankönyv, noha 
vizsgaanyag, még mindig nem 
áll a diákok rendelkezésére. 
A rektorhelyettes kérte a dé
kánokat, hogy gondoskodjanak 
arról, hogy az egyszeri meg
jelenés után is sor kerülhes
sen a szükségletnek megfele
lő újabb kiadásra. Meg kell 
követelni továbbá, hogy az 
egyes évfolyamok egészét érin
tő tárgyak esetében írott tan
könyv álljon a hallgatók ren
delkezésére. Vannak olyan 
tankönyvek, amelyek felfris
sítésre, jegyzetek, amelyek át
dolgozásra szorulnak.

Hajdú Martin György diák- 
képviselő felszólalásában meg
jegyezte, hogy néhány jegyzet 
rendkívül rossz magyarsággal 
íródott. Szólt továbbá arról, 
hogy szükség lenne a nyelvi 
tankönyvek egységesítésére, 
kifogásolta továbbá, hogy az 
angol tankönyv 157 forintba 
kerül és csak rövid ideig van 
rá szükség. Kovács Ferenc, a 
Nyelvi Intézet igazgatója elis
merte, hogy sajnos igaza van 
a diákképviselőnek, de min
dent megtesznek azért, hogy 
ugyanúgy, mint az orosz tan
széken, az angol tanszéken is 
jó nyelvi jegyzetet adjanak a 
diákok kezébe. A jegyzetírás 
megindult és két éven belül 
megoldódik ez a probléma.

Arra a kérdésre, hogyha no
vember végéig nem jelenik 
meg az a tankönyv, amelyből 
vizsgázni kell, akkor elrendel- 
hető-e a vizsga, a rektorhe
lyettes válasza nemleges volt. 
Végezetül Szuhay Miklós kér
te a diákokot, hogy ha vala
melyik tankönyv vagy jegyzet 
stílusával kapcsolatban észre
vételük van, akkor erre hív
ják fel az egyetemi vezetés
nek a figyelmét.

Az egyebek tárgyalása során 
az egyetemi tanács titkos sza
vazással döntött Andorka Ru
dolfnak a szociológia tanszék
re történő egyetemi tanári ki
nevezéséről.

H. E.

Kitüntetett
oktatónk

Nyilas József, a világgazda- 
ságcan tanszék egyetemi ta
nara a közelmúltoan a Mun
ka Érdemrend arany fokozata 
kitüntetésben részesült. Ebből 
az alkalomból kerestük meg 
rövid beszélgetésre, amelyben 
munkáját, pályáját, életútját 
tekintette át.

— Nagy elismerésnek tar
tom ezt a kitüntetést, amely 
nemcsak a személyemnek, ha
nem a viiiiáiggazóaságitan tan
szék kollektívájának is szól. 
Es ez rasmcs.su frázis, mert a 
tanszék vezem munkáját sem 
csak a személyes oktató, tudo
mányos és nevelő tevékeny
sége fémjelzi, hanem az is, 
hogy a kollektíva, amelyet 
rábíztak, milyen teljesítmé
nyekét ér el. Nem az én fel
adatom, hogy ennek a kollek
tívának a munkáját értékel
jem, de 1964 óta, amióta a 
tanszéket vezettem, az illeté
kes párt- és állami vezetés 
mindig elismeréssel szólt ok
tató-nevelő és kiemelkedőnek 
minősített tudományos mun
kánkról.

A tanszék munkatársainak 
segítségével a hatvanas évek 
közepe óta sikerült kialakíta
nunk, ha nem is a maga tö
kéletességében a világgazda
ságtan tárgyát. Ez korábban 
nem létezett, és mai formájá
ban, ismereteim szerint, nem 
létezik a világ egyetlen más 
egyetemén sem. A tanszék 
munkatársainak túlnyomó 
többsége rendszeres tudomá
nyos tevékenységet folytat, 
rendszeresen korszerűsítet
tük a világgazdaságtan tan
anyagait, amelyeket általában 
négyévenként az ország köz
véleménye elé is bocsátottunk 
külön kötetekben. Nem vé
letlen, hogy a Korunk Világ- 
gazdasága első és harmadik 
kötete az eddigiekben három 
kiadást ért meg, a második 
kötetnek pedig a negyedik 
kiadását idén adtuk nyomdá
ba. E munkánk nagy részét a 
külföldi szakembereknek is 
módjukban volt megismerni, 
mert 1976—80. között négy kö
tetben angolul is publikáltuk 
a Korunk Világgazdasága el
ső és harmadik kötetének

kissé módosított változatait. 
Ezekre nemcsak a szocialista 
orszagokDól, hanem nyugati 
szakértőktől is sok elismerő 
ismertetést kaptunk. Követke
zetesen marxista alapon ku
tattunk, szigorúan tudomá
nyos aiapon, es ez elismerést 
váltott ki a külföldi közvéle
ményben is. Saját publikáció
im száma mintegy 110.

Szeretném kiemelni, rend
szeresen törekedtünk arra, 
hogy a tanszék valamennyi 
arra érett munkatársa részt 
vegyen e kötetek megírásá
ban, beleértve ebbe az angol 
nyelvű publikációkat is. Az 
említett munkák szerzői cse
rélődtek az elmúlt húsz év 
alatt, és néhány év után a 
mindenkori fiatalok is teljes 
értékű részesei lettek ennek a 
munkának. Ami a hazai tu
dományos minősítéseket illeti, 
megemlítem, hogy 1984 óta, 
amióta a tanszék élén álltam, 
a belső munkatársak közül 9- 
en kandidátusi, 3-an akadé
miai doktori értekezésüket 
védték meg, és minden hosz- 
szabb ideje itt dolgozó mun
katárs,unitnak tudományos 
fokozata van. Ez tükröződik 
az egyetemi kinevezésekben 
is, mert ezek a munkatársak 
docensek, professzorok lettek 
és a tanszéki állomány na
gyobb részét alkotják.

Ezeknek a köteteknek a lét
rehozása nagyon sok szerve
zői, szerkesztői munkát igé
nyelt, de úgy érzem, mindez 
megérte, mert a kötetek nem
csak az oktatási gyakorlatot 
szolgálták, hanem az ország 
valamennyi külgazdasági, 
gazdasági-diplomáciai kér
désekkel foglalkozó szakem
berének képzését és tovább
képzését. Munkáink szinte va
lamennyi diplomáciai és ke
reskedelmi kirendeltségen 
megtalálhatók. A kötetek ha
zai sikerét jelzi, hogy a ki
adásukat követő másfél-két 
éven belül rendre elfogytak.

Nagyon fontosnak tartom a 
tanszék nagy erőfeszítéseit a 
fiatal közgazdászok képzésé
ben. A rendszeres előadások 
mellett évi 40-50 hallgatónak 
vezettünk szakszemináriu
mokat. Emellett 1959 óta két
évente három tehetséges fia
talt vehettünk a tanszékre ko
rábban gyakornoknak, most 
tudományos segédmunka
társnak. Így mintegy har
minc fiatalt készítettünk fel a 
tanszéken arra, hogy a világ
gazdasági kapcsolatok terüle
tén elméleti és gyakorlati 
munkát végezzen.

Eredményeinket hasznosí
tották a Világgazdasági Kuta

tóintézet kiadványaiban, a
felsőbb állami és párlelőter
jesztésekben, tudományos ta
nulmányokban. A tanszéken 
rendszeresen 6-7 külföldi 
egyetemi doktor- vagy kandi
dátusjelölt van, ezenkívül 
számos hazai aspiráns szak
mai vezetését vállaljuk. Nem 
kis feladatot jelentett a blokk
rendszer bevezetése, aminek 
következtében mintegy tíz új 
tárgyat kellett kialakítanunk. 
Oktatási, nevelési tevékenysé
günket általában a hallgatók 
is pozitívan értékelik, akik 
között több mint egy évtizedes 
tapasztalatunk szerint aktí
van közreműködőkre talál
tunk különösen a külgazd. 
második évfolyam, valamint 
az esti-levelező ötödik évfo
lyam hallgatóiban, míg több
ször kellett kifogásolnunk a 
délelőtti negyedik évfolyam 
munkafegyelmét, bár itt is je
lentős számú tárgyunk iránt 
komolyan érdeklődő, blokk
jainkban, szakszemináriu
mainkban szorgalmasan dol
gozó hallgatóval találkoztunk.

Ez így biztos nagyon szé
pen hangzik. Munkánknak 
voltak és vannak azonban fo
gyatékosságai, ám mindennek 
ellenére sikerült biztosítani, 
hogy minden munkatársun
kat a teljesítménye alapján 
elvtársi, baráti módon, de szi
gorúan értékeljük, és a tan
széken igen feszes munka
tempót érvényesítsünk. Szak
mai munkánk mellett nagyon 
sok társadalmi munkát is 
végzünk, részt veszünk a ha
zai és a nemzetközi szerveze
tek munkájában. Tudomá
nyos munkám mellett 1968—71 
között általános kari dókáin 
voltam, 1971—74 között tudo
mányos rektoirhelyeittes, s köz
ben megírtam akadémiai dok
tori értekezésemet, miközben 
több mint tíz hazai tudomá
nyos és társadalmi szervezet
ben töltöttem és töltök be kü
lönböző funkciókat. Jelenleg ti
zenöt ilyen társadalmi funk
cióm van, tagja vagyok pél
dául a Hazafias Népfront bu- 
danesti elnökségének, a Köz- 
gazdasági Társaság választ
mányának, alelnöke vagvok a 
Béketanácsnak, és még sok be- 
lven kénviselem az ország ér
dekeit. és teszek eleget meg
tisztelő tudományos megbíza
tásaiknak.

Nézze, itt vannak az angol 
nyelvű köteteink: az „Elmé
leti problémák és időszerű 
strukturális változások a vi
lággazdaságban”,, az „Integ
ráció és az államközi kapcso
latok a világgazdaságban”, „A 
fejlesztés elmélete és gyakor

lata a harmadik világban”, és 
„A harmadik világ változó 
arculata". Felsőbb állami és 
társadalmi szervek megbízá
sából elég sokat utaztam, sok 
érdekes emberrel találkoztam.
A Kremlben fogadott Sityi- 
kov elvtárs, kéthónapos ku
bai előadói felkérésem során 
Carlos R. Rodriguez, Bissau 
Guineában együtt voltam Ro
mes Csandrával, én voltam 
az első verbális közgazdász, 
akit hat hetes indiai 
előadókörútra hívtak meg, 
egy olasz tudományos ülés
szak alkalmával fogadott II. 
János Pál pápa, az amerikai 
akadémia meghívott a 32. 
Pugwash-konferenciára, idén 
Taskentben tartottam elő
adást. Nevem szerepel számos 
külföldi Who is Who-ban, a 
személyiségek nemzetközi
regiszterében. Munkám során 
szép elismeréseket is kaptam. 
Alapító tagja vagyok a NÉ- 
KOSZ-nak, Petőfi-kollégista 
voltam, és ott megkaptam a 
Vasvári Érdemrend arany fo
kozatát. A Közgazdasági Tár- , 
saságban a kiváló tevékeny
ség elismerésére alapított Szé- 
chenyi-érdemérmet kaptam. 
Alapító tagja vagyok az egye
temnek is, 49-től a MEFE.SZ 
titkára voltam, és ekkor let
tem tanársegéd is. 68-ban let
tem az oktatásügy kiváló 
dolgozója, 76-ban kaptam meg 
a Munka Érdemrend ezüst fo
kozatát és 83-ban az arany fo
kozatot. Tanulmányaimat 
mindvégig munka mellett, 
magánúton végeztem, nagyon' 
messziről, uradalmi napszá
mosként indultam. 45 éve 
dolgozom. A hat elemi után 
egy év alatt végeztem el a 
négy polgárit, majd két év 
alatt a négy felső gimnáziu
mot és három év alatt az 
egyetemet. A munka a legfon
tosabb az életemben és örü
lök annak, hogy a rengeteg 
erőfeszítés és éjszakázás mel
lett sikerült a vázolt eredmé
nyeket elérni. Különösen az 
tölt el jóleső érzéssel, hogv si
került elősegítenem legjobb 
tudásom szerint számos te
hetséges fiatol jó szakember
ré. értelmiségivé válását. Ér
telmiségi szerintem az, aki 
igyekszik mindent megtenni 
annak érdekében, hogy a ke
vésbé esélyesek, a kisebb le- 
hetőségűek élete javuljon és 
az országban minden ember 
tehetségnek. szorgalmának 
megfelelően tanulhasson, dol
gozhasson és éljen. ...

- Ha erről van szó, nem sza
bad kímélni erőnket.

— Köszönöm a beszélge
tést. R. A.

G yakornok  v o ltam  a R u k r^ v id ék en
in .

É rthető, hogy különös érzés 
fogott el, mikor először a 

Thyssen Stahl AG (tehát neih 
az egész Thyssen-csoport!) 
350 oldalas telefonkönyvét la
pozgattam. Itt dolgozol Euró
pa legnagyobb acélrészvény
társaságának központi gyár
egységénél! Két helyen dol
goztam, egy hónapot az egyik 
hideghengermű tevékenységét 
irányító termeléstervezési 
osztályon, s a másik hónapot 
a központi Duisburg-Ham- 
borni gyárterület mellett ma
gasodó toronyház ötödik eme
letén egy értékesítési osztá
lyon. Az volt a feladatom, 
hogy olvassak, s kérdezzek a 
cégről, az acéliparról. Ez bő
ségesen elegendő is volt, hi
szen a vállalat műszaki könyv
tárában gazdag könyv-, illetve 
cikkállomány állt a rendelke
zésemre. Természetesen egy 
nyár alatt mindent nem lehet 
elolvasni, de annyi kópiát ké
szíthettem, amennyit csak 
akartam, ingyen . . .

A legnagyobb élményt a 
gyárlátogatások jelentették 
számomra. Gyárbelépőmmel 
olyan sokszor mehettem be a 
hideghengerműbe ahányszoc 
csak akartaim.

A hengermű összterülete 
98 900 négyzetméter, mégis a 
csarnokban csak elszórtan ta
lálni embereket, minden ami 
lehetséges automatizált. Egy 
főre 181 négyzetméter jut, hisz 
a vezetőkkel, mesterekkel 
együtt mindössze 569 ember 
dolgozik az üzemben. A ter- 
meléstervezási osztályon, ahol 
különböző berendezések gyár
tási programja készül, pedig 
mindössze 32-en dolgoznak. 
Egy hengersor mellett közvet
lenül 8ä-en dolgoznak, s ők ha
vonta 115 ezer tonna acélt ál
lítanak elő!

A hengerműben talán a leg
érdekesebb élményt a több 
emeletes, magaspolc rendsze

rű, acéltakercsralktár megte
kintése nyújtotta. A üzemiét 
emeleten összesen kb. 5300 ton
nát tudnak elraktározni, S 
csupán egyetlen ember irá
nyítja számítógéppel a mun
kafolyamatot. Központi üzem- 
látogatást szerveztek gyakor
nokok részére az egész gyár
telep területén. A vállalatnál 
külön csoport foglalkozik a 
gyárlátogatásokkal, turisták is 
részt vehetnek ezeken, s utána 
még ingyen ebédet is kapnak. 
Én is megtekintettem a Thys
sen hatalmas vasérckikötőjét, 
egy acélművet, meleghenger- 
dét, s az olvasztóknál a folyé
kony acélt.
1Y/J ondanom sem kell, hogy 

az olvasztó mellett sö- 
tátebb bőrű vendégmunkáso
kat láttunk. Az NSZK-ban 
dolgozó törökök nagy része 
ugyanis Anatólia kis falvaibái 
származik, szakképzetlenek, 
sokszor analfabéták. A leg
piszkosabb munkákat csak ők 
vállalják, más országok ven
dégmunkásai sem. (Persze az 
irodákban éppen fordított a 
helyzet, itt szinte csak német 
állampolgárokat találunk.) 
Duisburgban a lakosság 19 
százaléka külföldi, ezek két
harmada török. A vendég- 
munkás probléma tulajdon
képp egyenlő a „törökproblé
mával” hiszen ezek nagy ré
sze nem tud, s nem is akar 
beilleszkedni a nyugatnémet 
életformába. A török vendég- 
munkások kb. 20 éve dolgoz
nak az NSZK-ban, így a már 
itt született gyerekeik helyzete 
még súlyosabb. Ők már nem 
törökök, de még németek sem. 
A Thyssen cég melletti ne
gyedet Duisburgban csak „kis 
Isztambulnak” nevezik, hiszen 
nem éppen kedvező fekvésük 
miatt ezek a lakások a legol
csóbbak, ezért a lakók 90 szá
zaléka itt török, elvélve lá
tunk a levélszekrényeken ju

goszláv, olasz, görög, vagy 
spanyol nevet. Németek a leg
ritkább esetben laknak itt.

Az ittlakók legalább közel 
laknak munkahelyükhöz, így 
a főleg nekünk drága villa-; 
mosjegyet megspórolhatják. 
Nekem 84 márkába került vol
na kedvezménnyel a bérletem, 
így naponta inkább 30-35 ki
lométert bicikliztem. A villa
mosjegy ára távolsági zónák
tól függően 1,80—4,10 DM. 
Amúgy a tömegközlekedési 
hálózat eléggé rosszul kiépí
tett. a villamosok, buszok csak 
a főútvonalakon járnak, este 
hat után, amikor már kisebb 
a forgalom, csak félóránként, 
mert csak így kifizetődő a já
ratokat működtető részvény- 
társaságnak. A mellékútvona
lakon már megszüntették a 
busz- és villamosközlekedést. A 
viszonylag olcsó benzin miatt 
gazdaságosabb autóval közle
kedni, bár ha tizedennyibe ke
rülnének a jegyek, az embe
rek nagy része akkor is autó
val járna munkába, annyira 
hozzászoktak a kényelemhez. 
A gyárterület melletti autó
parkolók tele vannak a legkü
lönbözőbb rendszámú sze
mélygépkocsikkal. a Thyssen 
17-18 éves tanulói is autóval 
járnak a vállalat új. hatalmas 
szakmunkásképző intézetébe. 
Kollégáim nagy része isesyfkor 
itt tanult. Nem kötelező ké
sőbb annál a vállalatnál dol
gozni ahol a szakmát kitanul
tad, de a fizetések a Thyssen- 
né’ az átlagosnál magasabbak.

A fizetéseket a fémipari szak
szervezet körzeti vezetősége 
és a vas- és acéliDari munka- 
edószövetség közötti bérszer
ződés szabályozza. Fizikai dol
gozóknál az alapórabér a térség 
acélgyáraiban 10,22 DM. He
tente 40 órát dolgoznak a 
munkások. A műszaki, s ke
reskedelmi alkalmazottakat 
beosztásuktól, végzettségüktől, 
ellátott funkciójuktól függőén

hat bérkategóriába sorolják 
be, ezeken belül a letöltött 
időnek csak csekély szerepe 
van. Például kezdő közgaz
dász, felelős beosztásban rög
tön a hatodik kategóriába ke
rül, első évben már 3346 DM 
a bruttó fizetésé, második év
ben 3596 DM, a harmadikban 
3846 DM. Ez utóbbi a legma
gasabb alapbér. Ha valaki ezt 
már elérte, csak jutalmat kap
hat esetenként. Osztályvezetői 
beosztástól kezdődően a veze
tők fizetése csupán az elnökség 
jóindulatától függ, teljesen 
függetlenül a bérszerződéstől, 
őket semmilyen szakszervezet 
nem védi. No, persze fizetésük 
is magasabb. A bruttó fizetés
ből kb. 40 százalék kerül le
vonásra adó, nyugdíjhozzájá
rulás, szociális és betegségi 
biztosítás címén. Biztosítás a 
Thyssen minden dolgozójára 
nézve kötelező. A betegbiz
tosítási rendszer nagyon fej
lett, így például az alkoholel- 
vonókúra is beletartozik és a 
kezelőorvosnak, illetve kór
háznak mindent a beteg- 
pénztár fizet. Egy egyszerű 
vizsgálat 25 márkába kerül, 
még akkor is, ha csak egy 
percig tart. Ha az illető szi
mulál, az orvos akkor is kiír
hatja, hiszen pénzét minden
képp megkapja a betegpénz
tártól, s a dolgozó pedig be
tegsége alatt is teljes fizetést 
kap.

A Thyssen, mint hatalmas 
konszern, biztosabb munkahe
lyet kínál, mint a kisebb üze
mek, hiszen egy-egy gyárrész
leg leépítésekor lehetőség van 
arra, hogy a cég másik válla
latánál új munkahelyet kínál
janak a munkásoknak. Ez a 
tény is jelentős vonzóerőt je
lent. Más kérdés azonban az, 
hogy milyen messze van a la
kóhelyüktől az új munkahely. 
Nemrég például Hattingenben 
két hengersort üzemen kívül 
helyeztek, így azoknak, akik

egykor ott dolgoztak, s napon
ta 120 kilométert kéne utaz
niuk Duisburgba, oda-vissza-. 
így sokan inkább az ideigle
nes munkanélküliséget vá
lasztják.

A Ruhr-vidéken, az acél
ipari válság miatt, jóval az 
országos átlag, 10 százalék fö
lött van a munkanélküliek 
aránya. Ez júliusban 13,5 szá
zalék volt, a munkanélküliek 
aránya enyhén emelkedő ten
denciát mutat. A legsúlyosabb 
helyzet azonban a városok
ban van, ahol az ipari szerke
zet acélipari monostruktúra 
jellemző.

É ppen ezért gondoltam, 
hogy munkahelyemen 

igen feszes a munkatempó, na
gyon keményen dolgozik min
denki állásának elvesztése 
miatti félelmében. Hát, „kel
lemesen” csalódtam mindkét 
osztályon. Talán a munkaidő 
felében dolgoztak munkatár
saim intenzíven, a többi időt 
kellemes kávézgatással, be
szélgetésekkel töltötték. Talán 
az ebédidő hivatalosan fél 
óra, de egy óra alatt sohasem 
úsztam meg. Ugyar.is ebéd 
után jólesik egy kis levezető 
séta a városban, a munkatár
si kkal, akik még panaszkod
tak is, hogy nyáron, a szabad
ságolási időszakban milyen 
sok dolguk van.

Az ebédjegy 1,30 DM-be ke
rült, s a szakácsnők jóvoltá
ból mindig dupla adagot kap
tam, s mivel a repetám is le
galább ilyen bőséges volt, 
egyáltalán nem éheztem. A 
legkellemesebb meglepetés 
azonban akkor ért, mikor 
egyik kollégám használt sze
mélygépkocsit akart ajándé
kozni nekem, pedig életem
ben nem láttam előtte . ..  Most 
sem tudom tulajdonképpen, 
hogyan néz ki, hiszen csak te
lefonon, a beszélgetés végén 
ajánlotta fel ezt a lehetőséget. 
Sajnos, a magyar vámszabá
lyok miatt meghiúsult a „be
hozatal”. A négyéves kocsi új 
értéke után (ki tudja miért?)

kellett volna fizetnem 60 szá
zalékos vámot, így egyáltalán 
nem érte meg.

A Thyssentől még öt nap 
szabadságot is kaptam, így 
hétvégeken mindig „elutaz
hattam” valahova. Ez persze 
autóstopot jelentett, ami nar 
gyón jó az NSZK-ban. így 
voltam a Keleti-tenger part
ján, Lübeckben, Hamburgban, 
Brémában, Frankfurtban,
Maimban, Saarbriickenben, 
Koblenzben, Münsterben, 
Hannoverben. . .  stb. és tér- 
temészetesen a Ruhr-vidék vá
rosaiban szinte mindenhol.

A duisburgi egyetem AIE- 
SEC szervezete az egyik hét
végén a város falusias jellegű 
elővárosában, hatalmas istál
lóban, Észaik-Rajna-Wasztfá- 
lia tartomány gyakornokainak 
nagyszerű ünnepet szervezett, 
ö t márkáért annyit ehettél, 
ihattál, amennyi beléd fért. A 
szervezett program csúcspont
ját azonban a rajnai hajóki
rándulás jelentette. Ezt min
den évben megszervezi a köl
ni nemzeti AIESEC bizottság, 
ezen idén kb. 200 gyakornok 
vett részt. Bonnból indult a 
hajó St. Goarba. ahol a vár
ban éppen „véletlenül” bor
ünnep volt, s másnap ebéd 
után szintén hajóval tértünk 
vissza, kiindulási helyünkre.

Hazautazásom is biztosítva 
volt, hiszen a Thyssen egyik 
gvártelepéről induló teherau
tóval egészen az osztrák ha
tárig utazhattam, és .iusztriá- 
ból pedig osztrák barátaim 
vittek egészen lakásunkig. Mi
kor a Thyssen-tehergépkoesi 
rakodására vártunk, volt időm 
összeszámolni, hány kilomé
tert utaztam összesen — kb. 
1' ezer kilométert, ebből kb. 
9 ezret stoppal, 2 ezret köl
csönkért biciklivel. Hát. elég 
fárasztó volt. különösen azért, 
mert kevés idő maradt az al
vásra. Mégis, főleg ha a társa
ságra, új barátaimra, közös 
programo’-ra gondolok, még 
maradtam volna egv ideig . . .

Rózsa Iván 
VÉGE



Sakkban tartva
Két gondolat

a szolnoki Figaro házassága előadásról

G ó l y a s z e m m e l
Amikor vendégeim fogadása után szép ruhámba fel

öltözve megérkeztem a meghívón feltüntetett helyre, a 
kerítés kapujában álló jegyszedő, kellemes meglepeté
sünkre, jó szórakozás,t kívánt, akkor sokáig nem gon
doltam volna, hogy ezen az estén ez lesz az egyik leg
elfogadhatóbb élményem a közgáz gólyabálján.

MERT. . .  a belépés után szinte megijedtem a hatal
mas tömeg láttán. Ember ember hátán, özönlött le a 
tömeg a lépcsőn, mások lökdösődve próbáltak jobb po
zíciót szerezni a büféhez, vagy éppen csendesen elborul
va szorongatták üvegjeiket, nem törődve a koraesti kez
déssel. Szerintem voltak olyan, egyetemet soha nem lá
tott fickók, akik a büfénél feljebb-bentebb nem is vol
tak. Láttam már sokadalmat, de ennyien még soha 
nem léptek a lábamra, álltam már sorba, de ruhatárban 
ennyit még nem. Talán nem volt egyetlen ember sem, 
aki kiment volna előtte a KEK-re, kiszámolta vo-lna, 
hogy egyetlen vendégnek két négyzetmétert és néhány 
légköbmétert hagyva, hány meghívót lehetne nyomtat
ni? Én is nagyon büszke vagyok arra, hogy ennyi fia
tal érdeklődik egyetemünk gólyabálja „iránt”, de a tö
meg folyásában nem lehet szórakozni. Nincs helye meg- 
lepődötfcégnek sem, ha olyan észrevételeket tesznek, 
miszerint több meghívónak is volt ugyanolyan száma . . .

MERT. . .  „Megjelenés kizárólag az alkalomhoz illő 
öltözékben.” S akkor vannak olyan elemek, akik ezt 
olvasva előveszik szekrényükből legrongyosabb farmer
jukat, az alkalomhoz kellően megtépik magukat, s bálba 
mennek. Sajnos az ilyenek nemcsak magukat járatják 
le, hanem a bál nívóját is. Azt hiszem, a meghívóból 
fentebb idézett felszólítás már régen elvesztette szelek
táló képességét, hiszen a bejáratnál az egyetlen döntő 
kritérium a számozott meghívó volt. . .

MERT.. .  a nagytermi, néhol igen jóra sikerült ren
dezvény mellett nem nagyon lehetett kulturáltan szó
rakozni. A NON-STOP DISCO elismerten jó ötlet, de 
nem egy sötét, szűk, hideg, lépcsők alatti helyen, ahol 
csak a lassúbb táncoknál volt nyoma levegőnek. A 
teaház kellemes hely, de miért nem adtaik teát közvet
lenül éjfél előtt? A gólyaeskü miatt?! Amiatt ugyan 
nehezen, mert a gólyák legnagyobb meglepetésére, s 
mondhatni megmagyarázhatatlanul, a gólyaeskü el
maradt! TE mit szóltál volna, kedves felelős, ha az est 
fénypontja, humoros játszadozásod az eskü kötelékében, 
elmarad?! A lényeget kihagyva, mi a fene volt ez az 
egész?. . .

MERT.. .  nem tudunk vigyázni egymásra, s ügyelni 
egy olyan épület tisztaságára, amit kölcsönkaptunk. A 
vége felé olyan borzalmas disznóólát varázsolt néhány 
csoport, s egyén maga köré, ami az addigi csöppnyi 
kellemes élményeket szemetes keretbe foglalta. A szét
tört üvegek, s a bokáig érő hulladék láttán nem éppen 
gólyabáli hangulatban távoztam . . .

VÉGÜL.. .  A sok-sok feltartóztathatatlanul megfogal
mazódott kérdés közül talán a legodavágóbb: Miért kell 
ahhoz bált csinálni a gólyáknak, hogy mindenki meg
gazdagodjon, s levegye a maga sápját? Nem lehet más
kor, ünnepietlenebb alkalomkor összeröffenni profit- 
szerzés reményében? Egyáltalán nem furcsa, ha a sze
rencsétlen kis gólya azt hitte: rossz helyen rakott fész
ket ezúttal!

M arosi László

K o m p le x  ta n u lm á n y i  v e r s e n y

A Szikora János rendezte 
klasszikus francia vígjáték az 
alábbiak miatt lehetett érde
kes a Kul-íúrások számára: 

Talán a néhány évvel ez
előtt Pécsett bemutatott ,,A 
per” című KaJlkia—Szliora 
előadásnak volt ilyen egyszer
re szemgyönyörködteéő és ész- 
szomorító színpadképe. El Ka- 
zovszkij díszlet- és jelmezter
ve Beaumarchais darabjához 
eséllyel versenyezhet az évad 
legszebb és legszellemesebb 
színpadi látványa címre. A 
színészek pedig nemcsak ter
mészetesen mozognak a szo
katlan „csomagolásban”, ha-

El Kazovszkij

„ . . .  a  kinyomtatott megleckéz- 
tetésnck csak ott van súlya, 
ahol nem tudják elviselni. . . ” 
V. felv., 3. jelenet (Vallai P.)

nem remekül használják is 
azokat: Takács Kati például a 
szalag-szoknyát kiíeszítő fém
karikát, Tóth József a női ál
ruhát.

iír
Figaro a híres monológban 

elmeséli viszontagságokkal te
li életének történetét, melyből 
megtudjuk, hogy miért kellett 
felhagynia dráma- és újság
írói ambícióival. Vaílai-Figaro 
EKÖZBEN beejti lantját a 
KANÁLISBA, majd fejszével 
nekilát kivágni az egyik FÁT
— hiába, bicskájával megpró
bálja levágni az egyik ÁGAT
— szintén hiába, végül sike-

színpadképe

rül letörnie egy GALLYAT, 
melyről leszakítja a leveleket, 
a csupasz pálcát darabokra tö
ri, és a legkisebbet kihegyezi 
FOGP1SZKÁLÖNAK. Jól is
merve Szikora János eddigi 
rendezéseit, két egymásnak 
egyértelműen megfeleltethető 
szó-sorozat jutott erről eszem
be. Az egyik: Dáry, Kaiba, 
Beckett, Ibsen, Vian, Nádas, 
(Genet), Goldoni, Shakespeare, 
Hrabal, (Berhart), Joyce, Spi- 
ró, Krleza, Beaumarchais. A 
kurzívval szedetteket a Kul
túrások is látták! A másik: fa, 
fa, fa, galiy, fa, fa, -kanális; 
fogpiszkáló, ág, fa, kanális, 
gally, gally, ág. fogpiszkáló. A 
különbségek NEM a megvaló
sítás színvonalának különbö
zőségét jelentik! Kiegészítésül 
beszédes lehet még a következő 
szósorozat is: Pécs, Pécs, Pécs, 
Pécs, Pécs, Győr, Győr, Győr, 
Győr, Győr, Budapest, Buda
pest, Békéscsaba, Miskolc, 
Szolnok. Muraközi Anna

A belkereskedelmi tanszéke 
tanévben is komplex tanulmá
nyi versenyt szervezett az áru
forgalmi szakos hallgatók szá
mára.

A verseny döntőjére 1983. 
december 7-én került sor a 
Földes Ferenc Kollégiumban.

Riport a következő számban

Gólyabál

A teaház
(Folytatás az 1. oldalról)

egymás lábán táncoltak. Ami
ről viszont a rendezők tehet
nek, az az, hogy egy szín
vonalasabb D.J.-t hívhattak 
vo'.ina. Gondolom a 70 forintos 
meghívó árából az is kitelt 
volna. Az éjfél utáni lemez
lovas még talán egy házibulin 
is megbukott volna.

Hatalmas forgalmat bonyo
lított le a teaház is. Sok fajta 
tea közül válogathatott az, aki 
már megunta a sört, és itt 
viszonylag csendesebb körül
mények között lehetett- tár
salogni is.

'Tizenegy óra körül fellé- 
patt az aula színpadán 

Zorán is és a Láma együttes. 
Sikerét mindennél jobban bi
zonyítja az, hogy háromszor is 
vissza tapsolták.

Éjfél után a Neoprimitív 
nyomába lépő Neocarbolax 
következett. Sajnos a Neopri- 
mitívet nem volt szerencsém 
látni, így nem tudhattam, hogy 
méltó utódjai a nagyhírű 
elődnek. Műsoruk érdekes 
volt, annyit azonban m-egje- 
gyeaatnénk, hogy szerintem a 
humorírást a profikra kellene 
hagyni. Helyette inkább, mi
vel úgyis hallgatókból verbu
válódott ez a csapat, az egye
temi élet tréfás pillanatait, 
érdekesebb „beköpéreket” kel
lene színpadra vinni.

A mindig nagy sikert arató 
Old Boys, most is rengeteg 
embernek játszott talpalá- 
valéit, és az egész aula tánc- 
parketté alakult. Akik a ro- 
kizásban nem járatosak, azok 
is szívesen hallgatták az öt
venes és hatvanas évek nagy 
sikereit.

Közben a büfében elfogyott 
az üdítő és ezzel fordított 
arányban nőtt az összetört 
üvegek száma. Nem tudom 
miért szükségszerű, hogy egy 
büfé úgy nézzen ki, ahogy az

vendégei
akkor kinézett. Ha már nem 
vesszük a fáradságot, hogy 
azért a két forint betétért 
még egyszer sorbaálljunk, leg
alább ne ott tegyük le azt az 
üveget, ahol éppen állunk, ha
nem valamelyik asztalra, vagy 
sarokba.

A vége felé már a rendő
röknek is akadt dolguk. Egy-

„Ne várd a májust. . . ”
két magáréi megfel-edkezőt 
drasztikusan kellett kitessé
kelni. Ezek voltak az ún. „se 
kép, se hang” című emberek, 
akinél a szórakozás fogalma 
az ivá-szatban merült ki. Ezért 
nem érdemes 70 forintot ki
adni!

Az aula utolsó programja a
magyar táncház voít, de ad
digra a közönség már igen 
megfogyatkozott, és az ittma- 
radottak is kissé fáradtan 
ropták a táncot.

Oiányoltam azt a tavalyi
kezdeményezést, hogy az 

elsősöknek kitűzhető gólyákat 
osztottak, valamint a gólya
esküt. Itt volna végre az ideje,

„A helyzet reménytelen, de nem komoly..." 
— a magyar beatben

A helyzet reménytelen, de 
nem komoly — mondta volt 
Eródy János a Föltár legutób
bi estjén, s ez legalább annyit 
mutat, hogy Bródy János is
meri a helyzetet és olvassa 
Esterházy Pétert, akitől a gon
dolatot idézte. Ennél konkré
tabb, illetve lényegesebb ta
nulságok is adódtak persze, 
ám haladjunk sorjában. Mik
lós Katalin meghívott vitave
zető rendszeresen túllépte sze
repkörét, s vitavezetés helyett 
valami -nélkülözhető egyebet 
adott elő.

Az előzetes kérdésekre adott 
Válaszokból természetesen nem 
tudta meg a hallgatóság, hogy 
milyen a magyar beat helyze
te. fe Lugssy László, a Bizott
ság együttes tagja a konkré
tumokra szorítkozott: a Bi
zottság dolgozik, második 
nagylemeze a dolgok mai ál
lása szerint nem lesz, és ő — 
mármint a Laca — nem kép
zőművészeti kielégületlensége 
miatt énekel. Széky János az 
É3 munkatársa néhány álta
lános megállapítást tett: az 
egész magyar beat meg van 
nyomorítva és ez nemcsak a 
politikai kötöttségeket jelenti, 
hanem intézményi felépített- 
6-ége is a konzervativizmus
nak és a monopóliumok ki
alakulásának kedvez; a kü1- 
földi daloknak Magyarorszá
gon csak a zenéje hat, mert a 
szövegeket nem érti a publi
kum. a látványt nem importál
juk a produkciókhoz; a szak
sajtót írók részben elkötelezet

tek ide-oda, részben tájékozat
lanok. Mutatkoznak azonban 
kedvező jelek is, Széky ilyen
nek látja a magánlemezbolto
kat, az engedéllyel nem ren
delkező zenekarok ténykedé
sét, a szabadfoglalkozású ze
neművészek szakszervezetének 
létrejöttét, és bizonyos leme
zek megjelenését.

Bródy János válaszai közül 
a szakszervezetre és a nagy 
nevek monopolhelyzetáre vo
natkozók kavarták az első vi
hart a hallgatóságban. Bródy 
elismerte , hogy Presser, S. 
Nagy, az Omega, vagy éppen 
ő maga valamelyest monopol- 
helyzetbon van abban az érte
lemben, hegy a műfaj bizonyos 
részét maradéktalanul fedi 
(„letabuzza” — fogalmazott 
Bródy), s ennek vannak bizo
nyos üzleti következményei is. 
Az említett szerzők és előadók 
azonban egymástól különböző 
művészi utakon járnak, egy
mással lényegi kapcsolatot 
nem tartanak, így érdekszövet
ségről e tekintetben nem be
szélhetünk. A szakszervezetük
kel kapcsolatban elmondta, 
hogy az működik és két jo
gász alkalmazásával érdekvé- 
delpiet végez. A szakszervezet 
működésének tényleges kere
teire utalt az a közlés, hogy a 
szakszervezetnek a műfajjal 
kapcsolatos bármilyen üggyel, 
rendelettel kapcsolatban egyet
értési joga van. Egyet nem 
értés esetén az ügy fel
sőbb fórumra, a zenemű
vészek szakszervezeti titkár

ságára ikerül stb. A szak- 
szervezet megalakulását bi
zonyos alapszabálymódosítás 
tette lehetővé, aminek tartal
mát nem a zeneművészek ha
tározták meg: ennek értelmé
ben szakszervezeti tag az lehet, 
akinek ŐRI működési engedé
lye van. A szakszervezet előtt 
tatai megalakulásakor a Győr- 
ffy Miklós-fále filmdokumen
tumok alapján a következő le
hetőségek állhatták: vagy ré
szesévé és legitimálójává vá
lik a műfaj „portája kö
rüli rendcsinálásnak”, vagy 
ezt megtagadva, a létét is fe
nyegető kisebbségi oppozíció- 
ba szorul. Bródy Jáno3 akkori 
véleménye mellett kitartva itt 
ismét a szakszervezet szociá
lis, anyagi kérdésekben való 
érdekvédelmi tevékenysége 
mellett foglalt állást.

A hallgatóság ezután felszó
laló része nem túlzottan szim
patizált Bródy válaszával: a 
szakszervezeti tagság krité
riumát kifogásolták: számon 
kérték, hogy a szakszervezet 
és maga Bródy János miért 
nem támogatja az úgynevezett 
amatőr együtteseket, miért 
nem adják kölcsön felszerelé
süket, miért nem viszik őket 
előzenekarnak turnékra stb. 
Ezek a kérdések vélhetően 
azért voltak különösen fonto
sak a hozzászólók számára, 
mert a műfaj, a társadalomi?) 
megújulását attól várják, hogy 
a Bizottság, a Kontroll, az 
Európa Kiadó, a Spenót, a 
Vágtázó Halottkémek stb., 
vagyis ez a fajta újhullám a

nagyközönség befogadására ta
lál.

Bródy János erre még vilá
gosabban fogalmazott, amiből 
kiderült, hagy három alapve
tő ponton nincs egy vágányon 
Bródy és a kérdezők: egyrészt 
ő személy szerint mindenkinek 
elmondja a véleményét, aki 
őt felkeresi kazettával stb., a 
lemezgyárban szokott produk
ciókat ajánlani, felszerelése 
nincs, így azt kölcsönadni nem 
tudja (de ha tehetné, pénzért 
adná, mint mások), turnézni 
nem járnak, így eiőzenekart 
nem vihetnek magukkal stb. 
De amennyiben valaki úgy 
erezné, hogy itt különböző 
szervek manipulálnak a mű
faj eme áramlata ellen, erről 
az a véleménye, hogy hosszú 
távon sok embert a saját ér
deke ellen nem lehet manipu
lálni. Akire tömegigény jelent
kezik, az megkapja az ŐRI-en
gedélyt. Egyébként az itt ülő 
társaság nem hiheti, hogy hí
ven reprezentálja a közízlést. 
Elmondta például, hogy egy 
gengszter, aki a vidéki hak
nikat szervezi, nemrég közöl
te vele; Soltész Rezső, R—GO 
minden mennyiségben eladha
tó, de te kérlek . . .

Ezzel kapcsolatban Széky 
János a szaksajtó ízlésformá
ló erejébe vetett bizalmának 
adott hangot, mire Bródy kö
zölte; Ez az, amiben én már 
nem hiszek. — Miért, miben hi
szel? — hangzott a kérdés a so
rok közül. — Az érdiekéi, hogy 
valami mellett kitartsak — 
mondta. — Van, aki a helyzetét

tartja fontosnak, van, aki az 
állásfoglalását. Fiatalabb kor
ban a helyét keresi az ember, 
méri magát a viszonyokhoz, a 
„mihez képest” alapvető prob
léma; itt állok én, ettől és et
től ilyen távolságra. Ha moz
dul a „mihez képest”, a távol
ságot tartva mozdul ő is. Az
tán ez a fajta helykeresés le
zárul, kialakul az énazonosság, 
s attól kezdve az állásfoglalás 
és nem a helyzet a fontos, a 
„mihez képest” közeledhet, tá
volodhat, túlhaladhat, az az ő 
dolga. Ez volt tehát a második 
divergens mozzanat, be is kia
bálták, hogy — Akkor túl 
is haladhatnak rajtad, igaz? 
— Igaz.

A harmadik sajnálatos súr
lódás akkor mutatkozott, ami
kor ismét a szakszervezet, 
Bródy János, fe Lugossy Laca 
állásfoglalását kérték számon 
a friss együttesekkel kapcso
latosan. fe Lugossy László sze
rint azt kéne megvizsgálni, 
milyen lefojtottság okoz egyes 
újhullámos zenekaroknál arc
pirító megnyilvánulásokat, a 
fel'épés fantasztikus nagy fe
lelősséget igényel az előadótól 
mert az emberek nagyon be
folyásolhatók. Bródy pedig 
kénytelen volt újra leszögez
ni, hogy a szakszervezet — 
legalábbis amíg ő ott van — 
nem szavaz arról, ki kinél na
gyobb művész és nem teheti 
meg, hogy részt vegyen pél
dául az ŐRI engedélyeket, ki
adó bizottság ülésein, ahol 
egyébként két helv megillet
né.

Valaki úgy vélte, hogy ez 
kissé diktatórikus fellépés egy 
szakszervezeti funkcionárius 
részéről, mire az érintett az 
alapszabály egy pontjára hi
vatkozott, miszerint ő bármi
kor visszahívható. . .

Rocky
hogy a műszaki egyetemistá
kéhoz hasonlóan, valami szel
lemes szöveget és hozzá jele
netet írjanak. Reméljük lö
vőre már ez sem fog hiá
nyozni!

Végezetül néhány válasz 
arra a kérdésre, hogy „hogy 
érzed magad? milyen a gólya
bál?”

— Kösz jól! Hát, hogy mi
lyen is? Jó!

— Magam sem tudom! 
Nincs viszonyítási alapom.

— Megvagyok, de hol a be
ígért jó nő? Különben kérsz 
egy kis sört?

— Állati uncsi! Nincs egy 
valamire való együttes amin 
kitombolhatnám magam!

— Hm, hm! Jobb mint a 
tavalyi, de remé’em sokkal 
rosszabb, mint a ’Öl es lesz.

Mindannyian ezt szeretnénk.
a  a .

i



h szakszervezet költségvetési tervezete  
az 1984. évre

A szakszervezeti bizottság 
1984-ben is folytatja azt a 
költségvetési politikát, melyet 
néhány évvel ezelőtt elkez
dett. E politika abból indult 
ki, hogy a népgazdaságban ta
pasztalható és folytatódó gaz
dasági nehézségek mellett a 
szakszervezet által nyújtott 
szolgáltatások egyrészt ne drá
gulnának (sőt ahol lehetséges 
csökkenjenek a díjak), más
részt fokozott figyelmet fordít
sunk a viszonylag rossz anya
gi körülmények között lévő 
nagycsaládos, gyermekét egye
dül nevelő és kispénzű— be
teges nyugdíjasaink fokozott 
támogatására. Ezt a politikát 
eddig sikeresen tudtuk érvé
nyesíteni, mert sikerült anyagi 
finanszírozási bázisát részben 
előre, részben pedig folyama
tosan biztosítani. Azt hiszem 
mindenki előtt világos, hogy 
ezt a költségvetési politikát 
csupán a tagdíjbevétel növe
kedéséire (mely egyébként is a 
szerény béremelési lehetősé
gek mellett vásárlóerőben 
csökken) nem lehet alapozni. 
A változatlan díjak mellett 
nyújtott szolgáltatások, vala
mint az összegében jelentősen 
növekvő pénzügyi támogatások 
csak úgy válhattak valóra, 
hogy e politika indításához 
meg fölélő tartalékot képez
tünk. másrészt a folyamatos 
realizálásához igyekeztünk a 
külső források szükség sze
rinti nagyságát megszerezni. 
Az utóbbi lehetőség töretlen 
biztosítása szükséges ahhoz, 
hogy költségvetési politikán
kat a továbbiakban is érvény
re juttassuk. Tudjuk, hogy 
ennék ellenére mindem — 
még jogosmaik is ítélt — igényt 
egyelőre nem tudunk kielé
gíteni. | Törekszmük viszont 
arra, hogy lépésről lépésre 
biztonságosan lépjünk előre. A 
mai színvonalú ellátás mellett 
is elmondhatjuk, hogy az min
den eddigit felülmúl, fejlődé
se töretlen. Az igazsághoz 
hozzátartozik az is, hogy egyes 
szolgáltatások (elsősorban az 
üdültetés) területén egyes 
egyetemek, vagy intézmények 
előttünk járnak. Ennek oka 
elsősorban az, hogy ők ren
delkeznek az intézményi költ
ségvetésből fenntartott saját 
üdülőkkel.

BZVÉTELEK
T a g d íj: A tagdíjbevétel

megállapít áfának alapja a min
den év októberében esedékes 
besorolás, amikor is a bizalmi
ak az előírásnak megfelelően 
tagdíjkatogóriába sorolják a 
hozzájuk tartozó szakszerve
zeti tagokat. A szakszervezeti 
tagok aláírásukkal igazolják a 
besorolás helyességét. A jöve
delemnövekedés tehát egyéves 
késéssel módosítja a tagdíjfi
zetés alapját.

A tagdíjbefizetés nagysága 
tehát iügg a szervezett dolgo
zók számától és az egyedi 
tagsági díjak nagyságától, 
arányától. A besorolás idején 
(nyugdíjas foglalkoztatottak 
nélkül) egyetemünknek 812 
dolgozója és ebből 735 szerve
zett dolgozója volt. A szerve
zettség tehát 98%, de ez a 
Nyelvi Intézetben — aktív 121 
dolgozóból 8 nem tagja a szak- 
szervezetnek — csak 93,3%. 
Szakszervezetünknek 181 nyug
díjas tagja van, a jogfenntar
tók száma pedig 18.

Egy dolgozóra jutó átlag
tagdíj 59 Ft. A legalacsonyabb 
tagdíjat 1 fő (13 Ft), a legma
gasabbat pedig 37 fő (120 Ft) 
fizeti. A tagdíjakból származó 
éves bevételből a szakszerve

zeti bizottságnál marad 
323.200 Ft (előző évi terv 
303 300 Ft.)

EÖTVÖS-SEVÉTEL
A szakszervezeti tagság ön

kéntes alapon Eötvös-bályege- 
ket vásárolhat. Az így befolyt 
összegek teljes egészébein 
egyetemünk szakszervezeté
nél maradnak (a központ tehát 
nem von el belőle) és kiadá
saink fedezésére fordíthatók. 
Bevétel e forrásból 31 000 Ft- 
ot (összege lényegében válto
zatlan) tesz ki, A szervezett
ség ifit még viszonylag ala
csony, 84%.

Ö n kö ltség es  ü d ü lte té s i  b e v é 
te l: a tervezett összeg mint
egy 25 000 Ft-tal kevesebb 
mint 1983-ban a tényleges volt. 
Ennek oka abban keresendő, 
hogy egyrészt a salgótarjáni 
üdülés bevételei az új rendel
kezésnek megfelelően az egye
temi költségvetésbe kerülnek, 
másrészt a ba’.földi kollégiu
mokban lecsökkenteti és egy
ségesen 10 Ft'nao-ban meg
határozott a dolgozói térítés és 
a korábban magasabb térítési 
díj közötti különbség kiesik a 
bevételek közül (az önköltsé
ges üdültetés pénzügyi kérdé
seivel • részletesen foglalkoz
tunk a Közgazdász november 
10. számában). A várható be
vétel 145 000 Ft körül lesz.

B e v é te l a z  e g y e te m i ré s ze 
sed és i a la p b ó l: a részesedési 
alap fő pénzügyi forrása a 
szerződéses munkákból szár
mazó bevétel. Ebből a bevé
telből a szakszervezet is ré
szesedik. A kitűzött felada
tainkat csak úgy tudjuk'tel
jesíteni, ha 1934-ben minimum 
700 000 Ft részesedést ka
punk.

KIADÁSOK
Szo ciá lis  k ia d á so k : költség

vetésünk döntő részét minden 
évben a szociális célokra for
dított összegek teszik ki. Ez 
tükrözi a szakszervezeti bizott
ság azon törekvését, hogy tag
ságunk szociális ellátását a le
hetőségekhez képest színvona
lon tartsa, illetve egyes terüle
teken fokozza. A szociális kia
dások csoportba tartoznak a 
segélyek, az önköltséges üdül
tetés és az egyéb kiadások. 
A tervezett összeg 820 000 Ft. 
(1933. évi terv 820 000 Ft), 
ami változatlansága mellett 
belső struktúrájában mutat el
téréseket s valójában színvo
nalnövekedést jelent. A segé
lyek és az egyéb kiadások 
ugyanis növekednek, míg az 
önköltséges üdültetéssel kap
csolatos kiadások csökkennek. 
Az utóbbi Csak azért követke
zik be, mert fogyóeszközökkel 
saját üdülőnket jól felszerel
tük s ilyen kiadások 1984-ben 
mérsékelten jelennek meg, te
hát nem minőségromlásról, 
vagy kapacitáscsökkentésről 
van szó.

A seg é ly e k  94 000 Ft-ról 
110 000 Ft-ra emelkedtek, 
mely a rendkívüli szociális 
segélyek növekedése mellett 
magában foglalja a szülési se
gély 400 Ft-ról 600 Ft-ra és 
a temetési segély 800 Ft-ról 
1200 Ft-ra. való felemelését 
is. Megjegyezzük, hogy e köz
vetlen segélykereten kívül a 
szakszervezet dönt az állami 
keret szétosztásában is, de 
biztosítja azt is, hogy az egye
temi részesedési alapból erre 
a célra is rendelkezés, e álljon 
bizonyos összeg. így 1934-ben 
arra számítunk, hogy segélyek
re összességében 228 009 Ft- 
ot használhatunk fej, ez a két

évvel ezelőttinek kétszerese. 
A z  ö n kö ltség es  ü d ü lte té s se l  
kapcsolatos kiadások (benne a 
gondnok bére, közterhei, stb. 
is) tervezett összege 650 000 
Ft (1933-ra tervezett összeg: 
678 900 Ft). Valószínűleg a 
tényleges költségek magasab
bak lesznek, mivel a tervezés 
időpontjában az 1984. évi bér
leti díjak nem álltak rendel
kezésre, a balatonfüredi üdü
lőt (a tulajdonosra vonatkozó 
panaszok miatt) kicseréljük 
másikra s valószínűleg négy 
férőhellyel bővítjük a kapaci
tást olyan üdülőhelyen a Ba
laton mellett, ahol az igénye
ket eddig nem tudtuk kielégí
teni. Az egyéb szo c iá lis  k ia d á s  
50 000 Ft-ról 60 000 Ft-ra 
emelkedik. Ennek egy része 
(32 000 Ft) a soproni Peda
gógus üdülőhöz való kötelező 
hozzájárulás, míg a fennmara
dó rész az alacsony nyugdíjjal 
rendelkező, egyedülálló beteg 
nyugdíjasaink részére a kará
csony előtt adott egyszeri szo
ciális támogatás (25 000 Ft, 
35 fő részére), amit személye
sen juttatunk el hozzájuk, a 
még fennmaradó összeg beteg
látogatási és egyéb célokat 
szolgál.

K u ltu rá lis  k ia d á so k : az e 
címen előirányzott' összeg 
300 000 Ft. (1983. évi terv: 
(279 000 Ft.), melynek jelen
tős részét a rendezvényekre 
(nőnap: 42 000, névadó:
17 000, pedagógusnap: 10 000, 
télapó: 43 000, törzsgárda: 
7000, egyéb rendezvény és ki
rándulástámogatás, 40 000 Ft.) 
fordítjuk, de önmagában is 
nagy összeg az autóbusz
igénybevételi díj, miután 
12,70 Ft-ba kerül egy km, és 
a szakszervezetnek lehetősége 
van évente 8000 km-t igény
bevenni. Ezen a rovaton talál
hatók még a színihez-, mozi- és 
múzeumlátogatások támogatá
sára, a szakszervezeti oktatás 
elősegítésére szánt összegek is.

S p o r tk ia d á so k :  lényegében
évek óta egyetlen tételre kor
látozódik, nevezetesen a te
niszpálya bérleti díjára. E 
sportágban résztvevők a költ
ség (37 830 Ft) 50%-át meg
térítik. 1934-re tervezett 
52 000 Ft-ból a tömegsport 
(különböző versenyek szerve
zésével) további fejlesztését 
szeretnénk elősegíteni. Fel- 
használására természetesen 
csak akkor kerülhet sor, ha a 
házi bajnokságok létre is 'jön
nek.

E g yéb  k ia d á so k : a szakszer
vezet működésével kapcsola
tos igen sokféle költségek tar
toznak e kiadási csoportba. 
Ezek közül a leglényegeseb
bek: ügyintézéssel kapcsolatos 
bérek, közterhek, kiküldetési 
költségek, aktivisták jutalma
zása, közlönyök, postaköltsé
gek, bankköltségek, fordítási 
és tolmácsolási díjak, nyom
tatványok költségei stb. Az 
ilyen jellegű költségekkel 
igyekszünk a legtaikarékosab- 
ban gazdálkodni, 1984-re 
115 200 Ft-ot tervezünk. (Az 
1983. évi terv 120 000 Ft volt.) 

★
Kérjük szakszervezeti tag

ságunkat, hogy a költségvetés 
tervezetével kapcsolatos észre
vételeiket, ötleteiket, a pénz
eszközök még hatékonyabb 
felhasználását elősegítő javas
lataikat juttassák el a szakszer
vezeti bizottságra, vagy a bi
zalmiakon keresztül a jövő év 
elején e témát tárgyaló bizal
mi testület ülésére.

Budapest, 1983. november 22.
Dr. Szerletics József 

gazd. felelős

H á i ,
gamlba^ 

rimas%,. *
A portás utánaszólt, hogy —• Hova, hova? 

■í * Erre nekiállt magyarázni, hogy ő az 
egyetem oktatója, távol volt két évig, a Di
mitrov térre néző szobája közben megszűnt, 
illetve ide, a Kinizsi utcába költözött, és 
most éppen azért jött, hogy berendezkedjen 
az új helyen. — Na de szombaton? — áradt 
a döbbenet újabb hulláma: — Itt kérem a 
szombati pihenést utasítás is garantálja: csak 
rektori engedéllyel lehet az épületben taróz- 
kodni... Most kezdje ott, hogy osakai ösz
töndíjasként mágneskártyájával akkor lépett 
be a világhírű kutatóintézetbe, amikor akart, 
hogy Japánban a hallgatók és az oktatók ál
talában szombaton és vasárnap is dolgoz
nak mert akkor is van kedvük hozzá, és 
egyáltalán . . .  Végül kialkudott egy órát, hogy 
legalább lopva körülnézhessen. És közben tu
domásul vette, hogy kétségtelenül hazaérke
zett.

★
Móczár József, a Népgazdasági Tervezési 

Intézet adjunktusa az első magyar közgaz
dász, aki a két ország közti államközi egyez
mény alapján elnyerte, a japán Monbusho- 
ösztöndíjat és kutatásokat végzett az Osaka 
Egyetem Társadalom-Gazdasági Kutató Inté
zetében.

— M e n n y i m u n k á d  e re d m é n y e  ez a tén y?
— T íz  évem van benne. 1989-ben végeztem 

tervmatematika szakon. Diákként írtam egy 
TDK-dolgozatot az arányos gazdasági növe
kedés elméletéről, ebben főleg a legjele
sebb japán és amerikai képviselőkkel foglal
koztam. Később ebből a témakörből írtam a 
doktori disszertációmat is- Magyarország és 
Japán 1972-ben kötötte meg az államközi kul
turális csereegyezményt, de közel tíz évig 
sebészek, számítógépes mérnökök kapták az 
ösztöndíjakat. Ez alatt az idő alatt én a mate
matikai közgazdaságtan oktatásában úttörő
munkát végző tanszéki csapat tagja voltam. 
Minden előzmény nélkül végeztük nem túl
zottan hálás, időrabló munkánkat. Emellett 
folytattam saját kutatásaimat, és témám
ban szerény, de új eredményeket értem el. 
Szívósan, csendben dolgozó alkat vagyok, ah
hoz nincs tehetségem, hogy magam körül 
„zajt csapjak”, csak akkor publikálok, ha 
komoly mondanivalóm van. Tsukui profesz- 
szorral mindvégig levelezésben álltam, rend
szeresen elküldtem neki a cikkeimet, ismer
ete a munkámat. Először 79-ben pályáztam 
meg az ösztöndíjat.. •

— A magyar rostán túljutottál, de a japá
nok végül nem téged választottak...

— Hát ennek nem örültem, persze, hogy 
bántott. De megbíztam a japánok kiválasztási 
rendszerében, tudtam, hogy akkor és csak 
akkor Ítélik meg az ösztöndíjat, ha az illető 
kutató jelentős szakmai fejlődését felelősség
gel biztosítani tudják. Nem személyes ku
darcként fogtam fel a dolgot, s ebben annak 
is része volt, hogy végül is nem közgazdász 
utazott helyettem, meg aztán van olyan is, 
aki már tízszer pályázott erre az ösztöndíjra. 
Másodszorra pontos kutatási tervet készítet
tem, felsoroltam a szakirodalmat, amivel 
foglalkozni akartam, megjelöltem a profesz- 
szorokat, akiktől konzultációt kértem, és kö
rülhatároltam a témát, amiben tovább akar
tam lépni. És amikor a feszült várakozás hó
napjai után kedvező választ kaptam, úgy 
éreztem, tízévi megfeszített munkám kellő 
alapont, jogot és tudást jelent számomra ah
hoz, hogy ebben a világszínvonalú, élenjáró 
intézetben sikerrel kihasználjam a lehetősé
get.

— M ily e n  ú tra v a ló v a l in d u ltá l?
— Magammal vittem két kedves lemeze

met, Beethoven IX. szimfóniáját és a S-ebő- 
együttes zenéjét, minden másban az ottani 
kínálatra számítottam.

Az első félévben kötelező intenzív japán 
nyelvtanfolyamon vettem részt. Heti 28 órá
ban tanultam a nyelvtant, az olvasást, a ja
pán történelmet, a kultúrát, a politikát. Az 
első hónapban minden borzalmasan nehéz 
és idegen volt. Itthon nem tanultam japánul, 
három hét telt el, mire „kinyílt a fülem” erre 
az egészen más hangsúlyú, hangzókészletű 
nyelvre, lassan meg tudtam már különböztet
ni a hangzókat, a szavakat persze nem értet
tem, és olvasni sem tudtam. A japán kand- 
zsikat nagyon nehéz írni és olvasni, olyany- 
•nyira, hogy egy érettségizett japán csak 
nagy nehézségekkel tudja elolvasni az újsá
got, és az olvasás az egyetemi felvételi ré
sze. A jeleknek külön történetük van, néha1 
őszintén sajnáltam, hogy nem vagyok nyel
vész. de hamarosan be kellett látnom, hogy 
10-20 év kellene a japán nyelv tökéletes el
sajátításához, és erre nincs időm. Így aztán 
beértem a konyhanyelvvel, megtanultam 
annyira, hogy be tudjak vásárolni, Szót ért
sek a könyvtári, intézeti személyzettel, tud
jak ismerkedni, és magam írhassam meg a 
munkámhoz szükséges leveleket, kérvénye
ket. így teltek a hónapok, közben egyre 
nyugtalanabb és idegesebb lettem, s nem 
tudtam, miért. Aztán rájöttem, hogy a köz
gazdaságtan hiányzik. Az intézetben megér
tették a problémámat, és attól kezdve szer
dán és szombaton bejártam az intézeti 
könyvtárba folyóiratokat olvastam, és las
san elmúlt a „lemaradási pánik”. Közben a 
japán IBM számítóközpont és a Tsukuba 
egyetem közös tanácskozásán előadást tartot
tam a magyar gazdaságról, majd sikeres ja
pán nyelvvizsgát tettem. 1982 áprilisától két

kurzust végeztem el: Aoki professzor dina
mikus szabályozási modellek című doktor
kurzusára jártam, és Tsukui professzor kon
zultált velem könyvéről. Ezeket tanulókur
zusoknak szántam, rendszereztem gondolatai
mat a kutatás megkezdése előtt. Jól beszélek 
angolul, de az angol nyelvű tanulmányírást 
ekkor tanultam meg igazán. Egyetlen ilyen 
munkám volt korábban, amit AIESEC-es 
gyakornoikiként Máltán írtam a pénzügyi 
modellezésről. Egyetlen útját láttam annak, 
hogy az ottani professzorokkal közös ne
vezőre kerüljek: ittho/i eredményeimet és 
következtetéseimet összefoglaltam egy 45 ol
dalas angol nyelvű tanulmányban, s így azok 
a professzorok is megismerkedtek elképzelé
seimmel, akikkel korábban nem álltam kap
csolatban.

Kutatásaimat 1982 májusában kezdhettem 
meg. Az intézet, ahol munkám nagy részét 
végeztem, hét főállású professzort és egy do
censt foglalkoztat. A matematikai közgazda
ságtan területén mindegyiküknek van olyan 
könyve, cikke, amely alapján méltán világ
hírűek valamennyien.

— H o g ya n  le h e tn e  m u n k á d  lé n y e g é t a d i
le t tá n so k  szá m á ra  is é r th e tő e n  m e g fo g a lm a z
n i?

— A Tsukui-féle turnpike elmélet tovább
fejlesztésével és a modell japán adatokkal 
való megtöltésével foglalkoztam. Meg kellett 
győznöm a professzort arról hogy van lehe
tőség modellje továbbfejlesztésére, s amikor 
közös nevezőre jutottunk, akkor határoztam 
el az empirikus vizsgálatot. Abból az elméle
ti feltevésből indultam ki, hogy a növekedési 
ütemet a különböző ágazatcsoportok külön
bözőképpen befolyásolják, s ez lehetőséget ad 
arra, hogy különböző növekedési pályákat 
határozzanak meg. Egészen leegyszerűsítve 
a dolgot, arról van szó, hogy szerintem még 
az évi 14 százalékos növekedési ütemet pro
dukáló hatvanas évek közepén is voltak to
vábbi tartalékai a japán fejlődésnek, ame
lyeket a protekcionizmus és az autarchikus 
törekvések felszámolásával ki lehetett volna 
használni, illetve a jövőben is ki lehet hasz
nálni. Elméleti feltevéseim szépen igazolód
tak. Hosszan tartó kemény munkát végeztem, 
mindennap reggel kilenctől este hatig dol
goztam. Munkámhoz nagy segítséget kaptam 
Tsukui professzortól, aki az alap ÁKM- 
adatokat bocsátotta rendelkezésemre. Kuta
tásaimat az intézet egyébként is maximáli
san segítette, ugyanazok a jogok illettek 
meg a professzorok tanácsának határozata 
alapján, mint a főállású professzorokat. Ez 
azt jelentettg, hogy munkámat magam osz
tottam be. akkor dolgoztam, amikor akartam, 
szabadon használhattam az intézet könyvtá
rát, amely a világ minden jelentős közgazda- 
sági publikációját tartalmazza, ezekből, ha 
szükségem volt rá, húsz percen belül az asz
talomra kaptam a kívánt másolatokat, ren
delkezésemre állt az intézeti számítógép, és 
bármikor korlátlan gépelési kapacitás a prog
ramozható írógépeken.

— M ily e n  e re d m é n y e i v a n n a k  a m u n k á d 
n a k , és h o g ya n  é r té k e l té k  e ze k e t m este re id ?

— 1982 decemberében már láttuk, hogy az 
eredeti ösztöndíj 18 hónapos határidejére nem 
sikerülhet munkám befejezése. Közben fel
ajánlották nekem, hogy vegyek részt egy dok
torkurzuson, és készítsem el a doktori dolgo
zatomat. Ez további három évet jelentett 
volna. Ezt az időt túl hosszúnak találtam, az 
ott tanulandó tárgyakat és szakirodalmat én 
nemhogy ismertem, de tanítottam is már,

— M agyarán , a z  o tta n i a sp irá n s k u r z u so k  
s z ín v o n a lá t m á r  „ k in ő tte d ”?

— Igen, így is lehet fogalmazni. Ez persze 
nem jelenti azt, hogy semmi újat nem tanul
hattam volna, de a három további év túl nagy 
ár lett volna érte. Végül az ösztöndíjam 6 hó
napos meghosszabbítását kértem. A szokástól 
eltérően megkaptam a hosszabbítást, további 
öt hónap állt tehát rendelkezésemre. Ekkor 
már szombaton és vasárnap is dolgoztam. Ez 
a nyári monszun időszaka Japánban, 90 szá
zalékos a páratartalom, ömlik az eső, a hő
mérséklet éjjel-nappal 31 fok. Ez az időszak 
az egészségemet nagyon igénybe vette, de 
nem volt más választásom. Júniusban be
fejeződött a számítógépes futtatás, attól kezd
ve az összefoglaló dolgozat megírására fordí
tottam az erőmet. Nagy örömömre Tsukui 
professzor nagyra értékelte a munkámat, oly
annyira, hogy az eredményeket közös tanul
mányban foglaltuk össze. Ügy tűnik, ez meg
jelenik a közeljövőben valamelyik angol nyel
vű nagy közgazdasági folyóiratban.

összefoglaló dolgozatom végleges változa+a 
szeptember 12-ére készült el, és 14-én már 
a repülőn ültem.

— H o g ya n  s z e m b e sü lté l  a ja p á n  é le t fo r m á 
va l, m á s e m b e r k é n t jö t té l  haza , m in t  a m ily e n 
k é n t  e lm en té l?

—  Ilyen egyedi kultúra esetén nem lehet 
mást tenni, fel kell venni az ottani életstí
lust, hogy a távoliét és a pszichikai teher el
viselhető legyen. Végiggondolva az eddigi be
szélgetést, most biztosan azt hiszed, úgy dol
goztam. hogy tudomást sem vettem semmiről. 
Időm legnagyobb részét valóban a kutatásra 
fordítottam, hiszen ezért mentem, de japá
nabb a japánoknál nem lettem, Munkámban 
követtem a japán stílust, egy idő után én is 
átvettem a munkacentrikusságot tükröző spe
ciális japán üdvözlési módot: Hái, gambari- 
masz! — feleltem a köszöntésre: igen, törek
szem. Munka után azonban époúnv szórakoz
ni, vacsorázni jártunk, mint ők, látogattuk a 
campus környéki kiskocsmákat, a nemzetközi 
kollégiumban nagy vitákat, bulikat rendez
tünk, sokat utaztam, moziba, diszkóba jár
tunk, pályolgatott bennünket a diákszövetség 
és a nőegylet, családokat látogattunk, tea
ceremóniákon és kabuki iátékokon vettünk 
részt, elszegődtem egv vidéki tehenészetbe 
szóval nagy élvezettel éltem a második diák
koromat . . .

— A k k o r  m in d e ze k rő l m eg  a ja p á n  e g y e te 
m e k rő l, m u n k a s tílu s ró l, a Sam u  elsőn p ro fe s z -  
szorra l va ló  ta lá lko zá so d ró l, to vá b b i é lm é 
n y e id rő l és a v is sza té ré s  h é tk ö zn a p ja iró l leg 
kö ze leb b  b e s z é lg e s s ü n k . . .

Molnár Gabriella

Ideális sí terep (Fotó: Balázs Gusztáv)



'AVAR JANOS

HISZEKEGY
Hiszek egy tankönyvben,
A mindenható tantárgyban,
Indexek, átlagok teremtőjében.
Hiszek a gazdaság statisztikában,
Az Ű legszebb ágában,
A mi Urunkban,
Ki fogantatott Pettytől,
Született Quetelet-től,
Kínzaték alatt 
Valamennyi szak,
Megfeszítették,
Meghala és eltemetteték.

Szépségrevü ’83

Fodrász- és kozmetikai verseny volt a Sportcsarnokban. A 
francia L’Oreai cég is bemutatta legfrissebb modelljeit

(Fotó: Tárnok Zoltán)

V IL L O N -G Á S O K
Iparos vagyok, a nevem Könyv Elek 
s nem szorult belém túlontúl sok ész, 
ha az akasztója két szárán könyvelek, 
az élet — kérdezem — miért oly nehéz.

Földes Péter 
(GÖZGAZDÁSZ)

Józsi végre méltó feladatot 
kapott. Részt vehetett a nagy
terem átrendezésében. Utána 
azonban valahogy olyan fur
csán járt, kezét a hasára szo
rította, fintorgott.

— Mi bajod van? Fáj vala
mid?

— Székrakodásom volt — 
majd röhögve elügetett.

Szállá alá poklokra,
Félév múltán halottaiból feltámada,
Felmené a III. emeletre, (jelenleg a Zsil utcában) 
Ott ül a mindenható Statisztika 
Jobbja felől,
Onnan lészen eljövendő ítélni 
eleveneket és közgazdászokat.
Hiszek a Csebisev tételben,
A Laspeyres formulában,
Zárthelyi bocsánatában,
A szigorlati feltámadásban,
És az örök életben 

Ámen.
(GÖZGAZDÁSZ)

A cenzúra végső soron azzal 
végződik, hogy egyáltalán sen
ki nem olvashat könyveket, 
azokat kivéve, amelyeket 
amúgy sem olvas senki.

Nehézségi erőnek azt a fizi
kai jelenséget nevezik, mely
nek folytán minden lefelé esik, 
kivéve az árakat.

— Ez a barokk madonna va
lóban igazi? — kérdi a vevő.

— Hát persze! Az az ember, 
aki hamisította, már tíz év 
óta halott.

Megtanult beszélni — tehát 
felnőtt. Megtanult hallgatni — 
tehát megjött az esze.

— A férjem feltaláló.
— Miért, mit talált fel?
— A kimagyarázkodást.
— Tessék a húsos tekercs 

meg a korsó sör.
— De kérem, én nem ezt 

rendeltem; a szomszéd asztal
nál ülő fiatalember rendelte.

— Vagy úgy! Akkor cserél
jenek helyet!

Koordinációs fórum u kollégiumokról

Hétfő reggel az irodában.
— Hány óra? — kérdi Hu

ber a kollégáitól.
— ö t perccel múlt kilenc.
— Az ördögbe — már 

megint egy véget nem érő hét!
— A gyermekszoba valóban 

annyira nedves, ahogy Karl- 
chen mondja?

— Sajnos! Ma reggel megint 
halat találtam az egérfogóban!

— Tudja — mondja Huber 
né az új szomszédasszonynak 
—: az én férjem író. Minden 
évben megjelenik egy szerelmi 
regénye.

— Az én férjem pedig min
den hónapban elhallgat egyet!

ÁHam vizsgáztam
Állunk. Farkasszemet né

zek az államvizsga-bizottság
gal Az elnök szól:

— „Ezennel megnyitom az 
államvizsgáját. Törölje le a 
táblát.”

Letöröltem-

J Ó Z S I

— Józsi! Miért csinálsz ilyen 
hatalmas könyvespolcot?

— Elhatároztam, hogy író 
leszek.

— Papírod már van?

T sz i t a l u n k  

d is z k ré tü l !
Történik egy egyetemen, 

ahol évtizedes harc után vég
re új cég főzi a menza koszt
ját!

Riporter: Ügy hallottam,
hogy csak menzasztrájkkal si
került elérni a régi vállalat
lecserélését?

Egyetemi FŐNŐK: Marha
ság! Biztos valami hülye hall
gatótól hallotta ezt a kijelen
tést. Fenét volt sztrájk! Mind
össze arról volt szó, hogy sen
ki sem ment le ebédelni két 
napig .. ,

(A Jövő Mérnökéből)

Dániel A ttila:

INTÉS EGY IFJÚHOZ
legény!
a
bőröd drága
habár
a
rinocéroszbőr (főleg
pofára)
ma
az
a
s ik k .

E X K L U Z ÍV
csillogás, 
aranyba mártott 
hegedű, 
a
C(incogás) húron
nem
én
valaki
más.

HELYREIGAZÍTÁS

A hallgatói tevékenység- 
centrumok képviselőiből álló 
koordinációs fórum az egye
temi közművelődés helyzete 
után újabb aktuális témát vi
tatott meg. A kollégiumok 
egyetemi helyéről, szerepéről, 
a velük kapcsolatos konkrét 
tartalmi és szociális kérdések
ről Dobrovits Iván rektorhe
lyettes, Kollarik Amália dékán 
és Hőgye Mihály,, a kollégiumi 
tanács titkára meghívásával 
tárgyalt.

A KISZ-bizottság szociális 
felelőse, Füzesi Péter által ké
szített előterjesztés szerint a 
Ráday és a Kinizsi utcai kol
légiumok reális célja csupán 
a kollégiumi jelleg megerősí
tése és a kollégiumi cím meg
tartása lehet. A törökbálinti 
és a vári diákszállások mun
kájának megerősítésében pe
dig nagyon nagy szerep hárul 
ez igazgatóra, a nevelőtanárra 
és különösképpen az vistruk- 
torokra, akiknek szerepét 
mindenképpen erősíteni kel
lene. Szociális téren örvende
tesnek tartja, hogy nem keve
sebb mint 1015 férőhelyet si
került kialakítani, és mára ál
lítólag csupán 15-20 kielégí
tetlen kérelem maradtf?). 
Nem szereincsés viszont a kül
földi elsősök vári kollégium: 
elhelyezése, hiszen így sokkal 
nehezebb számukra a beillesz
kedés.

A fórumon elsősorban Csa
nádi Péter és B. Kiss Tamás 
hangsúlyozta azt, hogy a kol
légium nem csupán szociális 
intézmény, hanem a felsőok
tatás szerves része, az értelmi
ségivé válás egyik fő terepe. A 
szociális színvonal javítása 
mellett ösztönzéssel, az érde
keltségi viszonyok megváltoz
tatásával, konkrét intézkedé
sekkel is fejleszteni kell a kol
légiumi keretek között végzett 
szakmai, tanulmányi, közmű
velődési, közéleti tevékenysé
get. A rekonstrukció miatt is 
sürgető a kollégiumoknak a 
diáköntevékenység bázisává 
válása. Bár nem általánosan 
alkalmazható recept, de az 
egyeitemi alaptevékenység kor
szerűsítése és a kollégiumi sze
rep átértékelése során fel kell 
használni a szakkollégiumok 
tapasztalatait. Felszínen kell

tartani újabb szakkollégium 
alapításának gondolatát is, mi
vel erre igény kezd mutat
kozni.

Minderre Dobrovits Iván, 
Kollarik Amália, Molnár 
László, Sándor Péter tett 
konkrétabb javaslatokat. A 
nevelő tanári rendszer erősí
tése, a szeniori rendszer ki
alakítása, az oktatók, esetleg 
a végzős hallgatók erre való 
intézményes any ági-erkölcsi 
ösztönzése, a kollégiumi ön
kormányzat jogainak és azok 
érvényesítésének erősítése, a 
kiemelkedő diákok kollégiumi 
preferálása fogalmazódott meg 
gondolatként. A kollégiumi 
DB-sek viszont a kollégiumi 
öntevékenység anyagi eszkö
zeinek többszörösre bővítését, 
az egyetemi ifjúságpolitikai 
célú pénzeszközök felhaszná
lási arányainak ilyen irányú

A XIX., XX. században az 
emberiséget fenyegető nagy 
járványokat minx a himlőt, a 
pest'lst, a kolerát védőoltások 
segítségével felszámoltuk. Bő
ven maradt még ezek mellett 
sok olyan kórokozó, mely 
egészségünket fenyegeti. Ilye
nek a folyton változó alakban 
megjelenő influenzafertőzések, 
az ételmérgezések, a vérh.as, 
de különösén veszedelmes mé
reteket kezdenek okozni a 
gombák okozta megbetegedé
sek.

Az 1936. 33. sz. Eü. minisz
teri rendelet előírja a védőol
tások számát, idejét, beleértve 
a bizonyos külföldi utazások 
előtt kötelezően előirt oltáso
kat is. Ha a járványok ma már 
nem is pusztítanak tízezreket, 
azért az ételmérgézések és a 
vérhas-megbetegedések csak
nem minden évben okoznak 
egy-egy kisebb járványt.

Ezek közül említsük meg a 
szalmonellózisokaí, amely ét
kezdéken, cukrászdákon ke
resztül csaknem minden év
ben megismétlődő és sokakat

módosítását tartották a leg
szükségesebbnek és ezzel lé
nyegében mindenki egyetér
tett.

,A szociális kérdések kap
csán Csanádi Péter és B. Kiss 
Tamás továbbra is elengedhe
tetlennek tartotta új kollé
gium beállítását, mert a tö
rökbálinti és a vári közös 
diákszállás nem kielégítő 
megoldás, és azokkal együtt 
sem megnyugtató a szociális 
ellátottság. Ismételten felve
tették, hogy nem feltétlenül 
iaz első évfolyamot kell a leg
rosszabb és legtávolabbi diák
szálláson elhelyezni, hanem 
pl. a kollégiumok felvételi 
szempontrendszerének a leg
kevésbé megfelelteket.

A fórumon szóba került 
még, hogy a tanulmányi átia-

érintő járvány. A szalmonelló- 
zis mellett a vérhas még az a 
megbetegedés, mely legalább 
olyan veszélyes. Mindkét meg
betegedés esetében a járvány 
elindítója emberek által elkö
vetett mulasztás. Például hű
tés nélkül teszik el az élelmet 
másnapra, .a kórházi betegek 
éjjeliszekrényükben tárolják a 
krémest, vagy éppen zsúfolt 
uszodák vizét nem cserélik na
ponta. Ha a vizet nem tudják 
minden nap cserélni és a me
dencét fertőtleníteni, időt ad
nak a kórokozók szaporodásá
ra. Ha a strandoló nem zuha
nyozik le mielőtt a medencébe 
megy. kórokozók seregét viheti 
be, mind a bőrén, mind pedig 
a test nyílásain keresztül. Az 
összeérő fertőzött testfelületek 
révén pedig a gombát szapo
ríthat ja.

Egy vérhason átesett beteg, 
aki lábon hordta el a megbe
tegedést, bacilusgazda marad
hat, ami azt jelenti, hogy szá
mára ez a betegség nem jelent 
veszélyt, de székletéből kiürü-

gon túl a komplex tanulmá
nyi teljesítmény figyelembe 
vételével, a tdk és más ki
emelkedő tanulmányi-szúkmai 
tevékenység fokozottabb pre
ferálásával kellene a felvéte
leket , lebonyolítani. Felmerült 
a kollégiumi közösségi aktivi
tás fokozottabb elvárása mel
lett az egyéb egyetemi köz
életi tevékenység jobb mél
tánylásának gondolata is. 
Egyetértésre talált Bodnár 
Zsigmond javaslata is, amely 
az előző félévi tanulmányi át- 
hg figyelembevételét és a 
minimum meghatározásával 
a kollégiumi felvétel májusi 
eldöntését tartja jogos igény
nek.

A konkrét tennivalók ki
munkálására az érintettekből 
munkabizottság alakul.

15 kórokozók révén fertőzések 
elindítója lehet..

Akadnak még mindig szép 
számmal, akik étkezés előtt 
nem mosnak kezet, s úgy ve
szik kezükbe a kenyeret, gyü
mölcsöt, tésztaféléket. W.-C.-k- 
ben, sőt egyes menzákon 
sincs mindig folyóvizes mosdó
kagyló szappannal és papírtö
rülközővel ellátva, hogy ott az 
étkezéshez leülök előtte szap
pannal kezet moshatnának. A 
víz oldja a szappant, a szap
pan oldja a piszkot. Értjük te
hát, hogy a szappan nélküli 
kézmosás mért nem nevezhető 
kézmosásnak!

Meg kell emlékeznünk az 
összeérő testfelületeken, láb
ujjak között, hónaljban, lá- 
gyékhajlatban, farpofák között 
fellépő gombákról, melyek év
ről évre nem fogynak, hanem 
szaporodnak, Vezetnek ennek 
terjesztésében a kövér embe
rek és a cukorbetegek. De a 
nem cukorbeteg és elhízott 
emberek esetében is, ha az il
lető gombás megbetegedést 
vesz észre, gyakran abban a 
dajkamesében ringatja magát, 
hogy ő mosakszik eleget, sőt 
sokkal többet mint máskor. Ez 
is hiba, mert a napi többszöri

A Közgazdász nov. 24-i számá- 
ban cikk jelent meg az ipari kari 
tanács nov. 17-i üléséről. A cikk 
nem a valóságnak megfelelően kö
zölte a vezetésoktatás kérdéséhez 
tett hozzászólásomat. A közöltek 
minden részletével teljes ellentét
ben hozzászólásom lényege a kö
vetkező volt:

Az elhangzott tanszéki javaslat
tal egyetértve kifejtettem, hogy 
szerintem is szükség van a veze
tési ismeretek oktatására, készsé
gek fejlesztésére. Tartalmi kifogá
saim egyrészt arra vonatkoztak, 
hogy a magyar vezetés oktatásban 
— a hazai vezetéstudományi szak- 
irodalom fejletlensége miatt — ve
zetési ismeretek címén gyakran 
szervezési ismereteket oktatnak; 
másrészt arran hogy a tárgyalt 
OMFU-tervezet a vezetésoktatás 
tankönyvi alapjául egy amerikai 
tankönyvet javasolt.

Kérem a fentiek szerinti helyre- 
igazításuk közlését.
Budapest, 1933. december 2.

Marosi Miklós 
egyetemi tanár

zuhanyozás, mosdás elrabol
hatja a bőr védőrétegét, a 
gombára viszont gyógyító ha
tással nincs. Az ilyen beteg 
kipállott, viszkető testfelüle
tekkel kerül az orvoshoz azzal 
védve magát, hogy ő mosako
dott eleget.

A közösségi életben mind 
gyakrabban előforduló és itt 
leírt fertőzéseket csak úgy 
tudjuk elkerülni, ha az egyé
ni higiéniára vonatkozó orvosi 
utasításokat szigorúan betart
juk. és másokkal is betartat
juk. Az, viszont csak úgy va
lósítható meg. ha az elemi fel
tételeket, a közösség számára 
lehetővé is tesszük A háború 
utáni évtizedekben az élelmi
szereket kiszolgálók nem ke
zelhettek pénzt, ma pedig en
nek ellenkezőjét számos he
lyen láthatjuk, anélkül, hogy 
bárki is szót emelne ellene.

A higiénés rendszabályokra 
nemcsak magunkat, de máso
kat is rá kell szoktatni. Hi
szen a példa ragadós, ha az 
egyik ember látja, hogy a má
sik kezet mos mielőtt az ebéd
hez leülne, ez már példamu
tató lehet a másik számára is, 
ha az netán elfelejtené.

Dr. Bak Mihály

Személyes tapasztalatom szerint 
a kari tanács ülésén Marosi Mik. 
lös nem a tanszéki javaslattal való 
egyetértésének adott hangot. ha
nem a téma időszerűségével értett 
egyet. Tartalmilag pedig a szerve
zéstudomány eredményeire és a 
vezetéstudomány hazai eredmé
nyeinek hiányára hivatkozva, a 
szervezési ismeretek alapvető fon
tosságát hangsúlyozta. E tények
kel egyébként a kari tanács egy 
másik jelen levő tagja is egvclér- 
tcít. Ami nődig „az amerikai tan
könyvet-' illeti. Marosi Miklős ki
fogására a kari tanácson hangz.ott 
et az a válasz hogy a Torgcnscn 
—Weinstock könyv említése a ja
vaslathoz tartozó illusztrációnak 
tekintendő.

Molnár Gabriella

R ektori tanács
November 28-án a rektori 

tanács megtárgyalta és elfo
gadta annak az eljárási sza
bályzatnak a módosítását, 
amely a KK-val kapcsolatos 
rendelkezést tartalmazza, majd 
az egyetem nemzetközi kap
csolatának helyzetével foglal
kozott Bora Gyula tudomá
nyos rektorhelyettes előter
jesztésében.

A Marx Károly
Közgazdaságtudományi Egyetem 
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